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براساس انتخاب ستاد بزرگداشت هفته پژوهش و فناوری صمت:
ساخت پایلوت  آب شیرین کن جذبی 

فولادهرمزگان، محصول تحقیق و توسعه برتر 
کشور شد

براس��اس انتخاب س��تاد بزرگداش��ت هفته پژوه��ش و فناوری صنعت، مع��دن  وتجارت در 
س��ال٩٩، س��اخت پایلوت محصول »س��امانه آب شیرین کن جذبی دو بس��تره تک مرحله ای با 
مکانیزم بازیافت داخلی جر می و حرارتی« معرفی  شده توسط فولاد هرمزگان به عنوان محصول 

تحقیق و توسعه برتر واحد های تولیدی، صنعتی و معدنی کشور در سال ٩٩ انتخاب شد.

برنامه ریزی برای تکمیل 
طرح های نیمه تمام معدنی

طرح های توس��عه بس��یاری در حوزه مع��دن و صنایع 
معدنی توسط ش��رکت ها و هلدینگ های مختلفی تعریف 
شده است اما برخی از این طرح ها، بنا به دلایلی نیمه تمام 
باقی مانده اند که باید تکمیل شوند. خوشبختانه در امسال 
با توجه به تسریع اجرای برخی از این پروژه ها و نیز تزریق 
منابع مالی مناسب به آن ها، پیشرفت های قابل توجهی در 

2این زمینه حاصل شد. با این وجود معضل اصلی...
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 رکود بر بازار فولاد 
سایه می افکند

ش��روع فصل س��رما و بارندگی به طور سنتی 
حاکی از روزهای رکود در بازار آهن آلات به ویژه 
محصولات فولادی ساختمانی است. رکودی که 
زمینه افت قیمت ها را فراهم می کند. در س��ال 
جاری نیز از اواس��ط آبان شاهد گسترش رکود 
در ب��ازار آهن و فولاد بودیم. تا جایی که قیمت 
میلگرد ب��ه حدود ۱۰۰۰۰۰ ری��ال نیز کاهش 

یافت. اما برخلاف انتظارها این روند نزولی...

قراضه های آلومینیومی در کشور به 2 صورت 
جم��ع آوری می ش��ود، در واقع ما یک ش��بکه 
جمع آوری س��نتی داریم که در میان زباله های 
اقدام به جمع آوری ضایعات می کنند و شبکه ای 
هم مانند خودروسازان و مراکز اسقاط داریم که 
از طریق مزایده نس��بت به جمع آوری ضایعات 

آلومینیومی اقدام می کنند...
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 موانع
 بازگشت آرامش 

به بازار فولاد

راه رونق معادن مرزنشین

سیر بازیافت قراضه های 
آلومینیوم

سرنوشت معادن البرز 
مرکزی پس از واگذاری 

5  ابرچالش  در مسیر اکتشاف
در گفت وگوی »روزگار معدن«  با عضو هیات مدیره سازمان نظام مهندسی معدن استان تهران تشریح شد

 مختار حیدری
 رئیس خانه صنعت و معدن 
استان ایلام 3

4

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

اس��تان ایلام یک��ی از قطب ه��ای کانی های 
غیرفل��زی کش��ور به ش��مار م��ی رود و در این 
ح��وزه بس��یار توانمن��د اس��ت، ای��ن در حالی 
اس��ت که متاس��فانه معادن در این استان هنوز 
به جایگاه شایس��ته ای نرس��یده اند ت��ا بتوانند 
 موج��ب رش��د اقتص��ادی چش��مگیر منطق��ه 

شوند. 
برای رس��یدن به این مهم باید ش��اخص ها و 
پارامترهایی که برای معادن استان ایلام در نظر 

گرفته شده را تغییر دهیم. 
از آنج��ا ک��ه اس��تان ای��لام ج��زو مناط��ق 
کم برخوردار کشور اس��ت، وجود معادن در این 
استان فرصت فوق العاده ای برای ترقی اقتصادی 

به ارمغان خواهد آورد.
 باتوجه به اینکه کشور عراق هم مرز با استان 
ایلام اس��ت، می تواند به عنوان ی��ک بازار هدف 
مفید شناخته  شود و در نتیجه به رشد اقتصادی 
 اس��تان و در کل ارزآوری ب��رای کش��ور کمک 

کند. 
عراق در شرایط حاضر در حال ساخت وساز و 

بازسازی خرابی های دوران جنگ است. 
در ای��ن بین م��واد معدن��ی ای��لام می تواند 
ب��رای رش��د زیرس��اخت های ای��ن کش��ور از 
 جمل��ه س��اختمان ها و بناه��ا م��ورد اس��تفاده 

قرار گیرد. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
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ادامه از صفحه اول
در این زمینه دولت می تواند نقش مهمی ایفا کند. این 
نهاد باید برای رشد معادن ایلام و توسعه همکاری ها با کشور 
عراق مشوق های حمایتی در نظر گیرد. در واقع دولت باید 
برای معادن و صنایع معدنی استان های مرزنشین از جمله 
ایلام مزیت های ویژه ای را لحاظ کند؛ به طور مثال سعی 
شود سوخت ماشین آلات سنگین معدنی در این منطقه 
را تامین کرده یا برای تهیه آن تسهیلات بهینه ای را ارائه 
دهد؛ چراکه ماش��ین آلات سنگین به سوخت زیادی نیاز 
داش��ته و اغلب هزینه س��وخت هم برای اهالی این منطقه 
بس��یار هنگفت اس��ت. درباره شرایط تسهیلات ارائه شده 
ازس��وی دول��ت باید گفت باتوجه ب��ه اینکه ایلام از جمله 
اس��تان های مرزنش��ین و کمتربرخوردار اس��ت، انتظار 
می رود تسهیلات دولتی با سود پایین و دوره بازپرداخت 
طولانی ارائه شود. موضوع دیگر ارائه معافیت های مالیاتی 
اس��ت که برای این اس��تان اغلب موردتوجه قرار می گیرد 
ام��ا ب��رای اجرایی ش��دن معافیت های مالیات��ی انتظار 
می رود تدابیری اندیش��یده شود تا از کاغذبازی ها کاسته 
ش��ود. مورد دیگر اعمال قوانین و آیین نامه های یکس��ان 
ازجانب دولت است. در واقع دولت باید یک دستورالعمل 
 مشخص و مبسوط داشته باشد تا معدنکار بداند چه کاره 
است.  در شرایطی که هر ماه آیین نامه های متفاوت ارائه 
ش��ود و اغلب آیین نامه قبلی خود را نقض کند، معدنکار 
دچار سردرگمی و ابهام در کار خود می شود.  نقش معدن 
در رشد اشتغال استان ایلام به طور حتم قابل توجه است. 
اگر همچون دیگر کشورها در کشور ما نیز به معادن نگاه 
استراتژیک وجود داشته باشد، می توان به سمت افزایش 
اشتغال پیش رفت. هر جا که معادن با نگاه مثبت مدیران 
رش��د کرده اند، س��رمایه گذار به دلیل احساس امنیت به 
آن منطق��ه ورود ک��رده اس��ت.  به این ترتیب در س��یکل 
ایجاد و رش��د معدن یا صنایع معدنی در منطقه ای خاص 
باید نهایت همکاری میان دولت و بخش خصوصی وجود 
داش��ته باش��د، چراکه این مهم به طور ناخودآگاه موجب 
رش��د توس��عه و اشتغال استان می شود.  هنگامی  که نگاه 
به توسعه معادن در قالب افزایش اشتغال و رشد ارزآوری 
باش��د، ش��اهد خواهیم بود که بس��یاری از اقدامات دولت 
تغیی��ر جه��ت می ده��د.  در این بین انتظار این اس��ت که 
دولت اجازه دهد هر اس��تانی به طور مستقل بخشنامه ای 
 برای معادن ابلاغ و درباره ظرفیت های خود تصمیم گیری 

کند.
  فراموش نکنیم که کشور را در تهران و وزارت صنعت، 
 معدن و تجارت نمی توان خلاصه کرد، چراکه با این روند 
پایش هر منطقه و استان حدود ۳ سال طول می کشد که 
کاری فرسایش��ی و زمانبر اس��ت؛ به این ترتیب انتظار این 
است که دست مسئولان مربوطه در بخش معدن استان ها 

برای تصمیم گیری باز گذاشته شود.

آغاز احداث شهرک تخصصی 
صنعتی گل گهر

مدیرعامل ش��رکت گل گهر گفت: احداث بزرگ ترین 
ش��هرک تخصصی صنعتی منطقه جنوب ش��رق کشور با 
اختصاص زمین این طرح آغاز شد. به گزارش معدن نیوز، 
جمش��ید ملارحمان با اعلام این خبر اظهارکرد: منطقه 
گل گه��ر، به عنوان  بزرگ ترین منطقه معدنی و صنعتی و 
قطب فولادی کش��ور ش��ناخته می شود که زنجیره کامل 
فولاد از سنگ تا محصولات فولادی را در خود جای داده 
است و روز به روز شاهد توسعه و گسترش بیشتر این منطقه 
و تنوع در محصولات تولیدی هس��تیم. وی افزود: بر این 
اساس یکی از مهم ترین مسائلی که در این زمینه باید به طور 
ج��دی در دس��تور کار ق��رار بگیرد، تامین و تولید قطعات 
مصرفی و موردنیاز کارخانجات صنعتی بزرگ مستقر در 
این منطقه است که از مدت ها پیش، طرح احداث شهرک 
تخصصی صنعتی در منطقه گل گهر در دس��تور کار قرار 
گرفت و با پیگیری های انجام شده توانستیم مجوز احداث 
بزرگ ترین شهرک تخصصی صنعتی منطقه جنوب شرق 
کش��ور با اختصاص زمین این طرح را بگیریم. ملارحمان 
بیان کرد: کلیه اقدامات فنی، مهندس��ی و مدیریتی این 
طرح برعهده ش��رکت توس��عه، عمران و مدیریت منطقه 
گل گهر اس��ت که این ش��رکت به عنوان ش��هردار منطقه 
گل گه��ر عم��ل می کند و ش��رکت های اصلی منطقه نیز 
س��هامداران آن هستند. به گفته وی، بزرگ ترین شهرک 
تخصصی معدنی و صنعتی جنوب شرق در زمینی با بیش از 
٥٠٠ هکتار در طرح جامع گل گهر با مشارکت شرکت های 
بزرگ صنعتی و معدنی مستقر در منطقه گل گهر شروع 
به فعالیت کرده اس��ت و به زودی کارخانجات متعدد در 
این ش��هرک، فعالیت خود را ش��روع خواهند کرد. وی با 
تشکر از مجموعه مدیریتی و پرسنلی این شرکت، اظهار 
امی��دواری کرد؛ س��رمایه گذاران از فرصت به وجود آمده 
اس��تفاده نماین��د و با هماهنگی ب��ا اداره صنعت، معدن و 
تجارت س��یرجان و ش��رکت توس��عه، عمران و مدیریت 
منطق��ه گل گه��ر به عنوان  متولی این ش��هرک صنعتی 

جهت اخذ مجوز اقدام کنند.

 HSEE مع��اون برنامه ری��زی و توانمندس��ازی ایمیدرو گفت: س��طح عملکرد
واحدهای تابعه ایمیدرو در چهارمین ممیزی این سازمان بهبود یافت.

به گزارش روابط عمومی سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران، 
امیر خرمی ش��اد در هفتمین جلس��ه کمیته عالی HSEE ایمیدرو که به منظور 
بررس��ی گزارش چهارمین دوره ممیزی سطح عملکرد HSEE مدیران واحدهای 
تابعه تش��کیل ش��د، گفت: در این دوره از ممیزی، عملکرد ۴۴ واحد در سال ۹۸ 

ممیزی شد.
وی ادامه داد: با توجه به شیوع همه گیری بیماری کرونا، ممیزی امسال از تاریخ 
۴ م��رداد تا ۲٠ مهر به صورت مجازی و توس��ط دفت��ر مدیریت HSEE ایمیدرو 
به صورت متمرکز برگزار ش��د. دوره ممیزی مذک��ور، در ۴۴ روز کاری ممیزی و 

۱٠جلسه اختتامیه و با حضور مدیران واحدهای تابعه صورت گرفت.
ارتقای��24درصدی�سطح�عملکرد�HSEEایمیدرو��

معاون برنامه ریزی و توانمندس��ازی ایمیدرو با اش��اره به نح��وه اجرای ممیزی 
گفت، سطح عملکرد HSEE واحدهای تابعه در ٥ حوزه زیر ساخت و سیستم های 
HSEE، آموزش، ایمنی، محیط زیس��ت و بهداشت با بیش از ۲٥٠ بند مرتبط با 

هر بخش، مورد پایش و بررسی قرار می گیرند.
وی افزود در چهارمین دوره ممیزی، متوس��ط امتیاز کس��ب ش��ده در واحدها، 
۲٥۴ امتیاز از ٥٠٠ امتیاز مورد نظر، بود. این تعداد امتیاز کسب شده در مقایسه با 
متوسط امتیاز نخستین دوره ممیزی )۱۶۸ امتیاز در سال ۹٥(، ٥۱ درصد بیشتر 

شده و همچنین نسبت به سال ۹۷، حدود ۲۴ درصد رشد داشت.
خرمی شاد بیان کرد: ۲٥ درصد از واحدهای مورد ممیزی دارای سطح عملکرد 
»خ��وب«، ٥۴.٥٥ درصد »متوس��ط«، ۱۸.۱۸ درصد »ضعی��ف« و تنها یک واحد 
کوچک معدنی که برای نخس��تین  بار ممیزی می شد دارای سطح عملکرد »خیلی 

ضعیف« )۲.۲۷ درصد( بود.
وی افزود: در این دوره ممیزی، هیچ واحدی موفق به اخذ س��طح عملکرد عالی 

نشد.
هدف�نهایی�ممیزی؛�رسیدن�به�سطح�عملکرد�عالی��

معاون برنامه ریزی و توانمندسازی ایمیدرو با اشاره به فراهم شدن زمینه افزایش 
س��طح عملکرد HSEE واحد های تابعه این س��ازمان، با تلاش مدیران واحدها و 
مدیران و کارشناس��ان حوزه HSEE، اظهار کرد: هدف این برنامه، افزایش سطح 

عملکرد همه واحدهای تابعه ایمیدرو برای رسیدن به سطح عملکرد عالی است.
وی ادامه داد: اکنون، نقاط قابل بهبود، شناسایی شده و براساس آن، پروژه های 
مختلف پژوهشی و مطالعاتی با همکاری دانشگاه های برتر کشور منعقد شده و این 

پروژه ها در دست اجرا است.
برگزاری�همایش�مجازی�برای�تقدیر�از�برترها��

خرمی شاد خاطرنشان کرد: واحدهای تابعه نیز براساس نتایج ممیزی، اقدام به 
تدوین برنامه های اصلاحی و بهبود عملکرد می کنند که این برنامه ها تحت نظارت 

مدیریت HSEE سازمان و شرکت های هلدینگ زیر مجموعه، پایش می شود.
وی افزود: برای تقدیر و تش��کر از واحدهای برتر و دارای بیش��ترین سطح رشد 

عملکرد در حوزه HSEE، همایشی به صورت مجازی برگزار می شود.

ش��رکت معدنی و صنعت��ی چادرملو در پنجمین 
کنفران��س بین الملل��ی و دومی��ن دوره جایزه ملی 
انرژی ه��ای تجدید پذی��ر که در محل پژوهش��کده 
ان��رژی دانش��گاه صنعت��ی ش��ریف و ب��ا حض��ور 
معاون��ان وزی��ر نیرو و صنع��ت، مع��دن و تجارت 
و حض��ور ویدئ��و کنفرانس��ی وزیر نی��رو، دبیرکل 
اتحادی��ه بین المللی ان��رژی خورش��یدی و معاون 
 دبیرکل آژانس بین الملل��ی انرژی های تجدید پذیر 

برگزار شد. 
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی چادرمل��و، گفتنی 
اس��ت، این جای��زه به پ��اس تلاش های تحس��ین 

برانگی��ز مدی��ران لای��ق و کارکن��ان توانمن��دی 
اس��ت که در عرصه پیش��رفت و توس��عه کشور با 
برنامه ری��زی و اقدامات حرف��ه ای در تامین انرژی 
پاک و حفاظت موثر از محیط زیس��ت بس��تر س��از 
 توس��عه بلند م��دت و پایدار ایران می ش��وند تعلق 

می گیرد. 
در لوح تقدیر اهدایی به شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو تصریح شده است )با عنایت به نظر هیات 
داوران و تایید شورای سیاست گذاری این جشنواره 
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو موفق به دریافت 
تندیس برترین ش��رکت صنعتی فعال در توس��عه 

نیروگاه های تجدید پذیر دردومین جش��نواره جایزه 
ملی انرژی تجدید پذیر ایران شده است.( 

گفتنی است ش��رکت چادرملو درحال حاضر کار 
س��اخت نیروگاه خورش��یدی با ردیاب تک محوره 
تولی��د  ظرفی��ت  ب��ا   )single axis tracker(
۱٠مگاوات برق در مجاورت نیروگاه سیکل ترکیبی 
خود در شهرس��تان اردکان را به پایان رسانده است 

و به زودی به بهره برداری می رساند.
 این نیروگاه با قابلیت ردیابی خورشید از شرق به 
غرب، توان تولید ۳٠ درصد انرژی الکتریکی بیشتر 

از نیروگاه های خورشیدی ثابت )fix( را دارا است.

مس��ئول بخش پژوهش س��ازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کش��ور اعلام کرد: از ابتدای امسال 
۱٠ پ��روژه تحقیقات��ی در س��طح س��ازمان در حال 
اج��را و ۱٥ تفاهمنام��ه و ق��رارداد هم��کاری میان 
س��ازمان زمین شناسی و اکتش��افات معدنی کشور و 
مجموعه های علمی تحقیقاتی و دانشگاه ها، بنگاه های 
ب��زرگ صنایع معدنی و برخی دس��تگاه های اجرایی 

کشور منعقد شده است. 
ب��ه گ��زارش ش��اتا، نازنین ب��دری با بی��ان اینکه 
پژوهش، مبنای توس��عه و تضمینی برای استمرار و 
تکامل فعالیت های علوم زمین و کشف ذخایرمعدنی 
به ش��مار می آید، گفت: یکی از عوامل مهم توس��عه 
در کش��ورهای پیشرفته، توجه خاص به امر پژوهش 
اس��ت ک��ه حج��م وس��یع پژوهش ه��ای علمی در 
کشورهای توس��عه یافته صنعتی و اختصاص بخش 
قابل توجهی از تولید ناخالص ملی به س��رمایه گذاری 
ای��ن  گوی��ای  تحقیقات��ی  و  پژوهش��ی  ام��ور   در 

مسئله است. 
وی ادام��ه داد: نقش پژوهش در توس��عه فراگیر و 
پایدار هر کش��ور انکارناپذیر بوده و ارتباط مس��تقیم 
بین پیش��رفت بخ��ش پژوهش و ش��تاب دهی برای 

توسعه همه جانبه برقرار است. 
مس��ئول بخش پژوهش س��ازمان زمین شناس��ی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور ب��ا بیان اینکه ب��ا انجام 
پژوهش ه��ای اصولی و دقیق به عن��وان زیربنای هر 
تصمیم گیری و برنامه ریزی مهم در کش��ور، می توان 
از هدر رفت منابع مالی و انسانی و همچنین بسیاری 

از دوب��اره کاری ها جلوگیری ک��رد، تصریح کرد: در 
صورتی ک��ه برنامه ریزی یا پ��روژه ای به خصوص در 
مقیاس بزرگ، فاقد پش��توانه پژوهشی باشد به طور 
 یقین در اجرا و عملیاتی شدن با مشکل روبه روخواهد

شد. 
ب��دری بی��ان ک��رد: نخس��تین گام برای س��امان 
بخش��یدن به امر پژوهش، شناس��ایی دقیق موانع و 
تنگناهای پژوهش و اقدام عملی برای رفع آنهاس��ت 
که بر همین اس��اس دس��تیابی به درک درس��تی از 
توانمندی ها، امکانات موجود و نیز پی بردن به نقاط 
قوت و ضعف برنامه های پژوهش��ی در گام نخس��ت 

ضروری است. 
وی تاکید کرد: آگاه��ی از موانع پژوهش و مرتفع 
کردن آنها، شناسایی و بررسی عوامل متعدد تاثیرگذار 
در امر پژوهش )عوامل مدیریتی، ساختاری، فرآیندی 
و انس��انی( به منظور ارتقای کیفی و کمی پروژه های 

تحقیقاتی در سازمان ها حائز اهمیت است. 
مس��ئول بخش پژوهش س��ازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور در ادامه به فعالیت های مهم 
انجام شده در سال ۱۳۹۹ در بخش پژوهش سازمان 
زمین شناسی و اکتش��افات  معدنی کشور اشاره کرد 
و گفت: بازتعریف س��اختار شورای پژوهش به منظور 
سیاس��ت گذاری و برنامه ریزی جه��ت ارتقای کیفی 
و اعت��لای امور پژوهش��ی س��ازمان، تعیین و تدوین 
سیاست ها، خط مشی ها، نظارت و ارزیابی برنامه های 
پژوهش و فناوری و همچنین تدوین آیین نامه شورای 
پژوهش با تکیه بر کاربردی شدن پژوهش ها به ویژه 

در جه��ت افزایش بازدهی و اثربخش��ی فعالیت های 
زمین شناس��ی و اکتشاف حاکمیتی در کشور بخشی 

از دستاوردهای این بخش بوده است. 
بدری تصری��ح ک��رد: همچنین انج��ام کلیه امور 
مرب��وط به انعق��اد تفاهمنامه های س��ازمان با مراکز 
علمی، تحقیقاتی و صنعتی مرتبط و ایج�اد ب�س��تر 
مناس���ب جه�ت برق�راری ارتب�اط علمی- پژوهشی 
منس��جم با ه��دف هم��کاری متقابل جه��ت ارتقاء 
و پیش��برد موث��ر در فعالیت ه��ای زمین شناس��ی و 
اکتش��افی، ایجاد زمینه مش����ارکت و استف��اده از 
دانش، نتایج مطالعات، تجارب و خ��دمات تخصصی 
مراک��ز تحقیقات��ی و صنعتی در ح��وزه فعالیت های 
بنیادین س��ازمان زمین شناس��ی و اکتشاف معدنی، 
بسترس��ازی مناس��ب از طریق تعامل و همکاری دو 
س��ویه برای طراح��ی و اجرای برنامه ه��ای علمی و 
پژوهش��ی و تحقیقاتی، اس��تفاده مطلوب و دوسویه 
از کلیه امکانات و ظرفیت ها جهت ش��تاب بخشیدن 
به اجرای پروژه های بنیادی از دیگر فعالیت های این 

بخش است.
 گفتنی اس��ت که با فرارس��یدن هفت��ه پژوهش، 
توجه و تمرکز روی ابعاد مختلف این امر در کش��ور 
و بررسی دستاوردها و چالش های فراروی این حوزه 
در بخش های تحقیقاتی و آینده پژوهی س��ازمان ها 
و نهاده��ای گوناگون علمی فراهم می ش��ود تا کلیه 
پژوهش��گران و ذی نفع��ان ضمن اط��لاع از روندها و 
وضعیت موج��ود در کش��ور برنامه ری��زی روزآمد و 

اقدامات موثری را در دستور کار خود قرار دهند. 

�HSEEبهبود�عملکرد�سطح��
مدیران�واحدهای�تابعه�ایمیدرو�

برتری�چادرملو�در�توسعه�نیروگاه�های�تجدیدپذیر�

انجام��۱۰پروژه�تحقیقاتی�در�سازمان�زمین�شناسی�و�اکتشافات�معدنی

گروه معدن

طرح های توس��عه بس��یاری در حوزه معدن و 
صنایع معدنی توسط ش��رکت ها و هلدینگ های 
مختلفی تعریف ش��ده اس��ت اما برخ��ی از این 
طرح ها، بن��ا به دلایلی نیمه تم��ام باقی مانده اند 
که باید تکمیل ش��وند. خوشبختانه در امسال با 
توجه به تسریع اجرای برخی از این پروژه ها و نیز 
تزریق منابع مالی مناسب به آن ها، پیشرفت های 
قاب��ل توجهی در این زمینه حاصل ش��د. با این 
وج��ود معضل اصلی پروژه ه��ای معدنی، کمبود 
منابع مالی است زیرا در گذشته بانک ها یا دولت 
متولی اجرای پروژه های بزرگ معدنی بودند اما با 
توجه به تاکید بر نقش بخش خصوصی در اجرای 
پروژه ها و نیز کمبود منابع مالی دولت و بانک ها، 
ش��رکت ها باید با تکیه بر توان خود، این پروژه ها 
را به س��رانجام برس��انند. در امس��ال، با توجه به 
سودآوری نس��بتا قابل توجه تمامی شرکت های 
معدنی، س��هامداران عمده این شرکت ها تصمیم 
گرفتند به جای توزیع س��ود نقدی، سود حاصل 
را صرف س��رمایه گذاری در پروژه ها کنند. ابتکار 
دیگر، تشکیل ش��رکت برای اجرای پروژه ها بود 
که از سوی سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات 
که یکی از س��هامداران اصلی شرکت های بزرگ 
معدنی است، شکل گرفت و هم اکنون در مراحل 
ثب��ت قانونی ق��رار دارد. برای بررس��ی وضعیت 
اج��رای پروژه های بزرگ معدنی، فلزات آنلاین با 
یونس الس��تی، مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری 
توس��عه معادن و فلزات گفت وگو کرده است که 

در ادامه می خوانید: 
و  � س�رمایه گذاری  ش�رکت های  نق�ش 

هلدینگ ها را در پیش�برد طرح های توسعه 
معدن�ی چطور ارزیاب�ی می کنید؟ هلدینگ 
توس�عه معادن و فلزات چگونه به ایفای این 

نقش می پردازد؟
امسال برای بسیاری شرکت های بزرگ معدنی 
و فلزی بس��یار درخش��ان بوده و این ش��رکت ها 
رکورده��ای تولید و فروش خود را در بس��یاری 
از محص��ولات جابه ج��ا کرده ان��د. ش��رکت های 
سرمایه گذاری ازجمله ش��رکت توسعه معادن و 
فل��زات )ومعادن( نیز در راس��تای جهش تولید، 
حمایت از طرح های توس��عه ای این شرکت ها را 
در دس��تور کار قرار دادند. »ومعادن« تمام توان 
خود را در امس��ال بر این گذاش��ت که به نوعی 
در قالب افزایش س��رمایه، تا حد امکان از اجرای 
طرح های توس��عه ای حمایت کند. در این راستا، 
منابع مالی که عمدتا ناش��ی از س��ود انباش��ته 
سال های گذش��ته بود، از شرکت ها خارج نشده 
و به صورت افزایش سرمایه، راه برای شرکت های 

بزرگ معدنی باز شده است تا بتوانند این سرمایه 
اضاف��ه ده را در طرح های نیمه تمام خود هزینه 
کنند. علاوه براین در ش��رکت های معدنی، تاکید 
و تکلیف ش��رکت ما به عنوان س��هامدار عمده و 
حامی بر این بوده که بر اکتشافات معدنی تمرکز 

داشته باشد.
نتای��ج  می رس��د  نظ��ر  ب��ه  خوش��بختانه 
رضایت بخش��ی در ش��رکت های زیرمجموعه در 
حال رخ دادن اس��ت. در ش��رکت هایی همچون 
گل گه��ر، چادرملو، گهرزمین، صبان��ور و... روند 
تولید و فروش نس��بت به س��ال های گذشته هم 
از نظر حجمی و هم از نظر درآمدی بسیار مثبت 
و قاب��ل توجه بوده اس��ت. البته افزایش قیمت ها 
نی��ز در این افزایش مبلغ ف��روش تاثیرگذار بوده 
اس��ت. با این حال، پیش بینی می ش��ود امسال، 
س��ال طلایی برای ش��رکت های بزرگ معدنی و 

صنعتی به حساب بیاید.
روند تامین مالی پروژه های توس�عه ای  �

ش�رکت های معدن�ی ب�ا توجه ب�ه افزایش 
س�رمایه این شرکت ها چگونه انجام خواهد 

شد؟
برای تامین مالی، نخستین راه این بود که برای 
سهامداران بزرگ مجموعه های معدنی در مجامع 
عمومی این ش��رکت ها، توزیع سود نقدی به جز 
۱٠ درص��د الزام��ات قانونی ص��ورت نگرفت. در 
همین حال، اختیار به ش��رکت های معدنی داده 
شده است که به جای پرداخت نقدی سرمایه به 
س��هامداران عمده، به سمت طرح ها و پروژه های 

توسعه ای سوق داده شوند.

علاوه بر این، اقدام مثبتی که مدیریت آن توسط 
شرکت س��رمایه گذاری توس��عه معادن و فلزات 
صورت پذیرفت، تاسیس شرکت های پروژه محور 
س��هامی عام بود. این اقدام برای نخستین بار در 
کشور انجام شد و شرکت توسعه معادن و فلزات 
یک ش��رکت س��هامی عام برای اجرای پروژه ها 
تاسیس کرد و با تاسیس این شرکت پروژه محور، 
طرح ه��ای ش��رکت های زیرمجموعه که چندین 
س��ال بود بنا به دلایلی ازجمله عدم تامین مالی 
متوقف مانده بودند، اجرا ش��وند. این طرح ها در 
ش��رکت های زیرمجموعه شامل کنسانتره سازی، 
گندله س��ازی، حمل و نقل دریایی و ریلی معادن 
می ش��ود. این پروژه ها به قیمت کارشناس��ی در 
ش��رکت س��هامی عام قیمت گذاری ش��دند و به 
زودی سهام آنها عرضه عمومی خواهند شد. این 
روش یکی از راه های بس��یار مناسب تامین مالی 
اجرای پروژه از طریق فرابورس و پذیره نویس��ی 
عمومی به ش��مار می رود که امیدوار هس��تیم با 
بهبود وضعیت بورس در آینده و به ثبات رسیدن 

آن، پروژه های یاد شده تکمیل شوند.
تش��کیل شرکت های س��هامی عام پروژه محور 
برای اجرای پروژه های نیمه تمام، یکی از بهترین 
راه های تکمیل و تامین مالی آنها اس��ت و به نظر 
می رس��د با تحقق این فرآیند، می توان بسیاری 
از پروژه ه��ای نیمه تمام کش��ور را ک��ه حتی در 
س��ال های گذشته رها ش��ده بودند، به سرانجام 

رساند. 
اخی��را جلس��ه ای نیز در س��ازمان توس��عه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( 

برگزار ش��د و این سازمان به شرکت های معدنی 
تکلی��ف کرد پروژه های نیمه تم��ام خود را کامل 
کنند. ش��رکت پروژه محور س��هامی عام تاسیس 
ش��ده توس��ط هلدینگ توس��عه معادن و فلزات 
ب��رای اج��رای پروژه ه��ای بزرگ ح��وزه معدن، 
صنایع معدن��ی و فلزی و نی��ز حمل ونقل کافی 
به نظر می رس��د و امیدوار هستیم مجموعه های 
نیمه تم��ام  طرح ه��ای  تکمی��ل  در  معدن��ی 
مش��ارکت لازم را داش��ته باش��ند. با مش��ارکت 
س��هامداران و ش��رکت ها در تشکیل این شرکت 
و ش��روع به کار آن، به نظر می رس��د بزرگ  ترین 
 ش��رکت پروژه مح��ور در کش��ور ش��کل خواهد 

گرفت.
هدف اصلی ش��رکت س��رمایه گذاری توس��عه 
معادن و فلزات از تشکیل این شرکت پروژه محور، 
تامین منابع مالی برای اجرای پروژه ها و تکمیل 
پروژه های نیمه تمام است. البته این شرکت ثبت 
شده و امیدوار هس��تیم با رفع نواقص مربوط به 
پذیرش در بورس که نیازمند مصوبات س��ازمان 
بورس اس��ت، به زودی مصوبه هیات مدیره این 
س��ازمان در خصوص ش��رکت پروژه محور صادر 

شود.
در صورت��ی ک��ه بتوانیم ب��رای تامی��ن مالی 
پروژه های توس��عه ای ش��رکت های زیرمجموعه 
دو اقدام افزایش س��رمایه از محل س��ود انباشته 
و تش��کیل ش��رکت س��هامی ع��ام پروژه محور 
پروژه ه��ای  اج��رای  قطع��ا  دهی��م،  انج��ام  را 
 ش��رکت های زیرمجموع��ه تس��ریع و تس��هیل 

خواهد شد.

پروژه ه�ای  � مهم تری�ن  درحال حاض�ر، 
توس�عه ای ش�رکت های معدنی چه مواردی 

هستند؟
هلدین��گ  زیرمجموع��ه  ش��رکت های 
سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات، پروژه های 
بسیار بزرگی را در دستور کار خود قرار داده اند و 
این پروژه ها عمدتا در بخش های اکتشاف، معدن، 
کنسانتره سازی، گندله سازی، حمل ونقل دریایی 
و ریلی خواهد بود. البته در امس��ال برخی از این 
پروژه ها همچون ط��رح انتقال آب خلیج فارس از 
اس��تان هرمزگان به گل گهر به بهره برداری رسید 
و قرار اس��ت ب��ه زودی آب به مع��ادن چادرملو 
نیز برس��د. تلاش می کنیم زمس��تان امسال، دو 
ی��ا ۳پروژه بس��یار مهم دیگر نیز از ش��رکت های 
زیرمجموع��ه افتتاح ش��وند. لازم به ذکر بوده که 
تع��داد پروژه های در دس��ت اقدام ش��رکت های 

زیرمجموعه بسیار زیاد است.
در چن�د ماه اخیر، با توجه به نوس�انات  �

ش�رکت  ب�ورس،  در  ش�رکت ها  س�هام 
سرمایه گذاری توس�عه معادن و فلزات، چه 
اقدامات�ی را در راس�تای حمایت از س�هام 

شرکت های زیرمجموعه صورت داده است؟
در یک��ی ۲ هفت��ه اخیر، روند قیمت س��هام و 
ش��اخص بورس صعودی ب��وده و فضای بورس به 
وی��ژه در حوزه معدن مثبت ش��ده اس��ت. با این 
حال، هلدینگ س��رمایه گذاری توس��عه معادن و 
فلزات در راس��تای ماموریت خ��ود در حمایت از 
س��هام ش��رکت های زیرمجموعه، طب��ق وظایف 
محوله از طرف س��ازمان بورس عمل کرده است 
که بر این اس��اس، »ومعادن« اقدام به تاس��یس 
صندوق بازارگردانی و حمایت از سهام شرکت ها 
کرد و به این ترتیب اجازه نداد سهام شرکت های 
زیرمجموع��ه به صورت غیرع��ادی افت کنند. به 
طوری که در این مدت، افت س��هام شرکت های 
بزرگ معدنی زیرمجموعه هلدینگ سرمایه گذاری 
توسعه معادن و فلزات کمتر از ۲٠ درصد بود. این 
در حالی اس��ت که افت قیمت س��هام بسیاری از 
ش��رکت های حاضر در بورس حتی از ٥٠ درصد 
نی��ز فراتر رف��ت. البته تنها یکی از ش��رکت های 
زیرمجموع��ه هلدینگ، افتی بی��ش از ۲٠ درصد 
داشت که علت آن هم مربوط به انتشار شایعاتی 
مبنی بر تعیی��ن تکلیف زمین ه��ای تحت تکلف 
ش��رکت بود. با اقداماتی همچون بازارگردانی که 
در زمینه حمایت از سهام شرکت های زیرمجموعه 
ص��ورت دادیم و نیز رون��دی که از بورس طی دو 
سه هفته اخیر، مشاهده می شود، امیدوار هستیم 
سهام شرکت های زیرمجموعه با سرعت بیشتری 
به روند مطلوب و رو به رشد خود بازگردند تا این 

روند مورد رضایت تمامی سهامداران واقع شود.

برنامه ریزی برای تکمیل طرح های نیمه تمام معدنی
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معادناسیرتصمیماتجزیرهای

عضواتاقبازرگانیایران:

نبایددرحوزهمعادنفقطبهمنابعایراناکتفاکنیم
افزایشبودجهاکتشافاتمعدنیدرصورتنیاز

مش��اور مدیرعامل ش��رکت تهیه مواد معدن��ی ایران گفت: 
بخ��ش معدن مبتلا ب��ه تصمیم گیری های جزیره ای ش��ده و 
ی��ک معدنکار برای ثبت پروانه کس��ب خ��ود پنجره واحدی 
ندارد و به همین دلیل در این مس��یر با چالش هایی بسیاری 
از سوی س��ازمان های مختلف مانند سازمان منابع طبیعی و 

محیط زیست مواجه می شود.
بهروز برن��ا در گفت وگو با »بیرونیت« اظهار کرد: در بخش 
اکتشاف باید از افراد با درایت و فنی استفاده شود که از جنس 

معدن باشند که بتوانند بخش اکتشاف را دنبال کنند.
او افزود: یکی از موانع موجود در بخش اکتش��اف آن است 
که بخش های خصولتی در حوزه معدن ورود پیدا کرده اند به 
عب��ارت دیگر دولت بدهی داش��ته و معدن را به عنوان بدهی 

خود به آن ش��رکت واگ��ذار کرده و آنها ه��م از مدیران غیر 
تخصصی در اکتش��اف اس��تفاده کرده اند. بنابراین این طیف 
نتوانس��ته اند پاسخگو باش��ند. این موضوع از مشکلات عمده 
در بخش معدن اس��ت. مدیر س��ابق امور اکتش��اف س��ازمان 
زمین شناسی و اکتش��افات معدنی با اشاره به اینکه مشکلات 
معدن��ی در وزارت صنع��ت، معدن وتج��ارت تخصصی دنبال 
نمی ش��ود، بیان کرد: مس��ئولیت وزارتخانه وسیع و گسترده 
است و همین امر منجر به بروز مشکلاتی در حوزه معدن شده 
اس��ت. نکته قابل توجه آن است که تصمیم گیری ها جزیره ای 
و ی��ک معدنکار برای ثبت پروانه کس��ب خود پنجره واحدی 
نداشته و در همین مسیر با چالش هایی از سوی سازمان منابع 
طبیعی و محیط زیس��ت مواجه شده اس��ت. البته بسیاری از 

معدنکاران با این مشکلات مواجه نیستند و توانستند شرایط 
اقتصادی خوبی برای کش��ور ایجاد کنن��د. او ادامه داد: امروز 
شاهد آن هستیم که در کشور ذخایر جدیدی کشف می شود 
به ویژه در بخش های فلزی و غیر فلزی که استراتژیک است و 
از سوی دیگر تقویت فرآوری مورد توجه قرار گرفته، بنابراین 
اگر خام فروشی نکنیم، زنجیره ارزش کامل می شود. این نگاه 
کلانی است که برای بخش های معدنی ما اثر گذار خواهد بود. 
مش��اور مدیرعامل ش��رکت تهیه مواد معدنی ایران در بخش 
دیگری از گفته های خویش درباره سیاس��ت های تشویقی در 
حوزه معدن، گفت: از عمده ترین سیاس��ت های تشویقی این 
است که زنجیره ارزش تقویت شود و بتوانیم با در نظر گرفتن 
شرایط معدن ها موارد تشویقی را به شیوه های اصولی در نظر 

بگیریم تا با ایجاد انگیزه ذخیره و تولید هم افزایش یابد. او در 
ادام��ه با تاکید بر اینکه دولت با ایجاد کلینیک های تخصصی 
ش��رایط مع��ادن را ارزیابی کن��د، اظهار ک��رد: در معدن های 
کوچک مقیاس می توان تش��کیلاتی را تعریف کرد تا از طریق 
کلینیک های تخصصی بررسی ها درباره مشکلات معادن راکد 
انجام ش��ود. اما در این میان ممکن است معدنکاری به دلایل 
غیر منطقی متوقف ش��ده باش��د که در این صورت دولت باید 
ب��ا او برخورد کرده و مانع از فعالیت او ش��ود. اما در مجموع 
ممکن است یک معدنکار به دلایل نداشتن سرمایه برای ایجاد 
کارخانه فرآوری یا موانع تحریم یا نداش��تن بازار نتوانسته در 
تولید موفق باش��د که باید از او حمایت ش��ود و سیاست های 

تشویقی تعریف کرد.

عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: برای توس��عه میدان عمل بخش 
خصوصی در بخش معادن باید حمایت ها و مش��وق های دولتی در 
کنار سیگنال های مثبت اقتصادی قرار بگیرد، به گونه ای که توسعه 
منطقی زنجی��ره ارزش را افزایش دهد. علیرضا کلاهی صمدی در 
گفت وگو با ایراس��ین درباره افزایش تولید مس در امس��ال گفت: 
این افزایش تولید ناش��ی از سرمایه گذاری شرکت ملی مس ایران 
اس��ت و جای تقدیر هم دارد، اما حرف من این اس��ت که با توجه به 
شرکت های بزرگی که در ایران داریم؛ چرا فقط به منابع ایران اکتفا 
می کنیم و از منابع کش��ورهای همسایه مثل افغانستان، پاکستان 
و... استفاده نمی شود. وقتی این همه اعتبار، سرمایه و امکانات ملی 
در ش��رکت های ب��زرگ ما وجود دارد بای��د از منابع خارجی کمال 
اس��تفاده را بکنیم و این فقط در حوزه فلزات هم نیست. وی افزود: 
البته بخش خصوصی هم تا حدی در زمینه افزایش تولید در صنعت 
مس ورود کرده است و شاهد رشد معدن های کوچک تر و متوسط 
هم هس��تیم ولی این باید توسعه بیشتری پیدا کند. در مورد خیلی 
از فل��زات، بخش خصوصی ما هن��وز خیلی کوچک و پیش پا افتاده 
عمل می کند. باید به این موضوع توجه بیشتری بشود و میدان عمل 
بزرگ تر و پیش��رفته تری در این زمین��ه صورت بگیرد. عضو هیات 

نمایندگان اتاق بازرگانی تهران به حمایت از بخش خصوصی اشاره 
کرد و گفت: برای توس��عه میدان عم��ل بخش خصوصی در بخش 
معدن باید حمایت ها و مش��وق های دولتی در کنار س��یگنال های 
مثبت اقتص��ادی قرار بگیرد. ما مخالف مس��تقیم دولت در خیلی 
از موارد هس��تیم و حرف مان این است که باید مشوق ها به گونه ای 
باش��د که توس��عه منطقی زنجیره ارزش افزایش پیدا کند. چرا که 
بخش خصوصی که در ابتدا به حوزه معادن ورود پیدا کرده اس��ت 
واقعا بخش توانمند صنعت ما نبوده و حتی محلی  هایی بوده اند که 
به واسطه شغلشان در منطقه ای تردد داشتند و معادن را شناسایی 
ک��رده و آنه��ا را ثبت کردند. اما توان دانش��ی و مالی برای توس��عه 
معادنشان را ندارند.  شایان ذکر است تولید کاتد مس در دوره هشت 
ماهه امسال نسبت به دوره مشابه پارسال ۷.۱ درصد افزایش را ثبت 
کرد و به رقم ۱۸۸.۹ هزار تن رس��ید. همچنین آمارهای مقدماتی 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت گویای آن اس��ت ک��ه در ۸ ماهه 
ابتدایی س��ال گذش��ته ۱۷۶.۳ هزار تن کاتدمس تولید شده بود. 
همچنین میزان کنسانتره مس تولید شده در ۸ ماهه امسال برابر با 
۸۰۴ هزار و ۴۸۰ تن ثبت شد که نسبت به دوره مشابه پارسال یک 

درصد افزایش را نشان می دهد.

س��خنگوی کمیس��یون صنای��ع و معادن مجل��س گفت: 
کمیس��یون صنایع با برگزاری جلس��ات متعدد با کارشناسان 
حوزه معدن اعتبارات موردنیاز این حوزه را احصا و در صورت 
نیاز بودجه س��ازمان مذک��ور را افزایش می دهد تا از آن برای 
خرید تجهیزات و توس��عه استفاده و از خام فروشی جلوگیری 

شود.
به گ��زارش خانه مل��ت، حجت اله فیروزی درب��اره بودجه 
س��ازمان های حوزه صنعت و معدن، گف��ت: در لایحه بودجه 
س��ال ۱۴۰۰ حدود ۱۶۷ میلیارد تومان بودجه عمرانی برای 
سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی پیش بینی شده 
است از سوی دیگر برای شرکت مادر تخصصی سازمان صنایع 
کوچک و ش��هرک های صنعتی ۷۱۸ میلی��ارد تومان بودجه 

دیده شده است.
نماینده مردم فس��ا در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
در سال آینده برای سازمان توسعه تجارت ۷۱۸میلیارد تومان 
بودجه جاری و ۴۰۰ میلیارد تومان بودجه عمرانی پیش بینی 
ش��ده اس��ت، اف��زود: از آنجا که در ش��رایطی ک��ه تحولات 
اقتصادی ش��تابان به سوی تغییرات اساسی در حرکت است، 
س��ازمان های توس��عه تجارت از جایگاه ویژه ای در گسترش 

فعالیت ه��ای تج��اری و رقابت آمیز س��اختن کس��ب  و کار در 
کشورها برخوردار بوده و نقش مهمی در توسعه اقتصادی ایفا 
می کنند بنابراین توجه به بودجه این س��ازمان و به کارگیری 

اعتبارات در مسیرهای درست امری ضروری است. 
وی اضافه کرد: در س��ال آینده برای سازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات معدنی حدود ۸۵ میلی��ارد تومان بودجه جاری 
و ۵۶ میلیارد تومان بودجه عمرانی پیش بینی ش��ده اس��ت؛ 
کمیس��یون صنایع و معادن ب��ا برگزاری جلس��ات متعدد با 
کارشناسان حوزه معدن اعتبارات موردنیاز این حوزه را احصا 
و در صورت نیاز بودجه س��ازمان مذکور را افزایش می دهد تا 
از آن برای خرید تجهیزات و توس��عه اس��تفاده شود تا از خام 

فروشی جلوگیری شود.
س��خنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه 
۲۰ میلی��ارد تومان ب��ه عنوان بودجه عمرانی برای س��ازمان 
ایمی��دور و ۳۵ میلی��ارد تومان ب��رای ایدرو در س��ال آینده 
پیش بینی شده اس��ت، تصریح کرد: این ۲ سازمان توسعه ای 
هس��تند و در پیوست ۳ لایحه بودجه ۱۵ هزار میلیارد تومان 
برای ایمیدور از مح��ل درآمد - هزینه و ۳۷۰ میلیارد تومان 

اعتبار برای ایدرو پیش بینی شده است.

5ابرچالش  در مسیر اکتشاف
درگفتوگوی»روزگارمعدن«باعضوهیاتمدیرهسازماننظاممهندسیمعدناستانتهرانتشریحشد

منیر حضوری
خبرنگار

توس��عه اکتش��افات معدن نقش سرنوشت سازی در 
فعالیت ه��ای معدن��ی دارد و به عبارتی س��نگ بنای 
معدنکاری در تمامی کش��ورها محس��وب می شود. 
دس��ت اندرکاران بخ��ش معدن باور دارند اکتش��اف 
م��واد معدنی مهم ترین رکن آغ��از هر پروژه معدنی 
اس��ت و اجرای صحیح آن می تواند موفقیت کارهای 

معدنی را تضمین کند.
روزنام��ه »روزگار مع��دن« 
درباره اهمیت اکتش��اف در 
بخ��ش مع��دن ب��ا وحی��د 
صائب ف��ر، عضو هیات مدیره 
نظام مهندس��ی  س��ازمان 
ته��ران  اس��تان  مع��دن 

گفت وگو کرده که در زیر می خوانید.
دلای�ل اهمی�ت اکتش�اف در معدن�کاری  �

چیست؟
به طورکل��ی ب��رای تولی��د هر ن��وع م��اده معدنی و 
به عب��ارت  دیگر انجام عملیات معدنکاری به نقش��ه 
و مدل��ی درب��اره گس��ترش س��طحی و عمقی ماده 
معدن��ی نیاز اس��ت؛ به طور مثال اگ��ر بخواهیم یک 
س��اختمان را بنا کنیم باید ابتدا نقش��ه ساختمان را 
داش��ته باشیم تا بتوانیم براساس جزئیات موجود در 
 نقشه اقدام به برنامه ریزی و سپس احداث ساختمان 
کنی��م.  به همین ترتی��ب موق��ع برنامه ریزی برای 
اس��تخراج و تولید مواد معدنی باید اطلاعات کافی و 
دقیق از وضعیت ماده معدنی در سطح و عمق زمین 
وجود داشته باشد تا براساس آن بتوان ماده معدنی را 
به بهترین روش و با صرف کمترین هزینه و بیشترین 
بازده��ی تولید کرد.  کمبود ای��ن اطلاعات می تواند 
منجر به بروز مش��کلاتی نظیر ضعف استخراج بهینه 
م��اده معدنی از نظر عیار، اختلاط بخش های پرعیار 
با کم عیار و در نتیجه افت عیاری ماده معدنی، دپوی 
اش��تباه باطله روی بخش های کان��ه دار، بکارگیری 
روش های استخراجی نادرست، انتخاب ماشین آلات 
نامناس��ب برای استخراج و... ش��ود که مجموع این 
مشکلات در نهایت سبب شکست معدنکاری و ضرر 

هنگفت مالکین معدن می شود.
وضعیت ایران در زمینه معدنکاری چگونه  �

است؟
خوش��بختانه به دلی��ل تن��وع انواع م��واد معدنی در 
سراس��ر کشور، موقعیت زمین شناسی منحصربه فرد 
ای��ران، وجود زیرس��اخت های لازم برای معدنکاری 
مثل ش��بکه راه ها، راه آهن، برق سراس��ری، سیستم 
مخابرات��ی، ان��رژی ارزان، وجود بن��ادر صادراتی در 
جنوب و ش��مال کش��ور، نیروی کار ارزان و فراوان، 
ش��رایط اقلیمی خوب در بس��یاری از نقاط کشور و 
همچنین تعداد بس��یار زیاد دانش آموختگان معدن 
و زمین شناس��ی، ایران را می توان بهشت معدنکاری 
به حس��اب آورد. آثار و شواهد معدنکاری باقیمانده از 
هزاران س��ال پیش در اقصی نقاط کش��ور حاکی از 
رونق معدنکاری در تمام ادوار تاریخی در ایران است.

 فعالی�ت معدنکاری به ویژه اکتش�اف در  �
ایران با چه چالش هایی روبه رو است؟

چالش های اساس��ی معدنکاری و بخش اکتش��اف 
را می توان به چند دس��ته تقس��یم کرد. نخس��تین 
م��ورد، قوانی��ن و مق��ررات حاکم ب��ر فعالیت های 
معدنی اس��ت که مجری��ان آن نهادهای حاکمیتی 
و دولتی هس��تند. از جمله ای��ن نهادها می توان به 
وزارتخانه های می��راث فرهنگی و صنعت، معدن و 
تجارت، سازمان های منابع طبیعی، محیط زیست و 
ان��رژی اتمی و در بعضی موارد وزارت نیرو و وزارت 
راه و شهرس��ازی اش��اره کرد. گرچه براساس قانون 
مع��ادن و آیین نامه ه��ای آن، معدن��کاری در ایران 
قانونمن��د اس��ت اما بس��یاری از نهاده��ای دولتی 
قوانی��ن و آیین نامه ه��ای خ��ود را مق��دم بر قانون 
معادن می دانند. دومین چالش اساس��ی اکتش��اف، 
ضع��ف ش��دید مالی اش��خاص حقیق��ی و حقوقی 
به ویژه آن دس��ته از اش��خاصی اس��ت که به دولت 
و ش��رکت های نیمه دولتی وابسته نبوده و به شکل 
خصوصی در معدن��کاری فعالیت می کنند. به دلیل 
محدودی��ت مال��ی بخ��ش خصوصی بس��یاری از 
فعالیت های معدنکاری تحت تاثیر کمبود نقدینگی 
قرار می گیرد. چالش دیگر در بخش اکتشاف کمبود 
متخص��ص ماهر اس��ت. با گس��ترش آموزش عالی 
تعداد زیادی فارغ التحصیل معدن و زمین شناس در 
کش��ور وجود دارد اما از آنجایی  که تمام جنبه های 

مع��دن و معدنکاری به کس��ب تجربیات عملی نیاز 
دارد و امروزه در دانش��گاه ها کمتر به مهارت آموزی 
توجه می ش��ود، بس��یار از دانش آموخت��گان فاقد 
مهارت ه��ای لازم ب��رای پیش��برد ام��ور مختل��ف 
مرتب��ط با معدن از جمله اکتش��اف هس��تند. این 
کم تجربگی در بس��یاری از معادن سبب ایجاد ضرر 
و زیان هنگفتی برای مالکان ش��ده اس��ت. یکی از 
رسالت های سازمان نظام مهندسی معدن، برگزاری 
دوره های آموزش��ی برای فارغ التحصیلان با تاکید 
بر دوره های مهارت آموزی اس��ت اما در بس��یاری از 
م��وارد و بنا به دلایل مختلف، برگزاری این دوره ها 
آنط��ور که بایدوش��اید چندان موفق نبوده اس��ت. 
چهارمین چالش مس��ائل حاشیه ای مثل معارضین 
محلی، مش��کلات تامین س��وخت و آب، احداث راه 
دسترس��ی، ت��ورم و افزایش پی درپ��ی هزینه های 
خدمات��ی و کارشناس��ی و... اس��ت. چالش آخر نیز 
نبود کارشناس و مدیر ماهر و باتجربه در کلیه وجوه 

معدنکاری به ویژه اکتشاف است.
از بین این موارد، نبود مدیر ماهر و باتجربه  �

چقدر به فعالیت معدنکاری ضربه می زند؟
به طورکلی اکتش��اف معدن��ی دربرگیرنده چندین 
دانش فنی است که شامل تهیه گزارش ها و نقشه های 
زمین شناس��ی و معدن��ی با مقیاس ه��ای مختلف، 
بررس��ی های دورس��نجی، مطالعات ژئوشیمیایی، 
برداش��ت های ژئوفیزیکی، طراح��ی و اجرای انواع 

حفری��ات س��طحی و عمقی و ان��واع نمونه گیری ها 
می ش��ود. در نهایت اطلاعات به نرم افزارهای معدنی 
 GIS وارد و موج��ب ایجاد بان��ک داده ها در محیط
و تعبیر و تفس��یرهای لازم ب��رای تعیین مدل ماده 
معدنی و عیار و ذخیره می شود.  طبق استانداردهای 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت، اکتش��اف به ۴ 
مرحل��ه شناس��ایی، پی جویی، عموم��ی و تفصیلی 
تقس��یم می شود و بسیاری از موارد در بعضی از این 
مراح��ل چهارگانه با اه��داف و مقیاس های مختلف 
اجرا می ش��ود؛ بنابراین به یک مدیر پروژه اکتشافی 
ماهر و باتجربه نیاز اس��ت تا ب��ه  تمامی وجوه فنی، 
مدیریتی و تقدم و تاخر موارد اش��راف داش��ته باشد 
تا بتوان��د هر کدام را براس��اس اولویت برنامه ریزی 
و هدای��ت کند؛ به عبارت  دیگر یک مدیر اکتش��اف 
باید از زمین شناسی، ژئوشیمی، ژئوفیزیک، حفاری، 
آنالیز مواد معدنی، تعبیر و تفس��یرهای اکتش��افی و 
نرم افزارهای مرتبط با این موارد اطلاع داش��ته باشد 
تا بتواند یک پروژه اکتشافی را به خوبی پیش ببرد و 

با موفقیت اجرا کند.
برای داش�تن مدیر ماهر به چه ش�رایطی  �

نیاز است؟
کس��ب مهارت در جنبه های مختلف فعالیت معدنی 
به ویژه اکتش��اف بسیار زمان بر اس��ت. بنا به تجربه 
شخصی می توانم بگویم تربیت مدیر پروژه اکتشافی 
بیش از ۲۰ سال زمان می برد. باور دارم که یک مدیر 
پروژه اکتش��افی ماهر و باتجربه باید میانگین سنی 
حداقل ۵۰ س��ال داشته باش��د. همچنین این مدیر 
باید به ثمر رس��یدن تعدادی از پروژه های اکتشافی 
خ��ود ک��ه در نهایت تبدیل به معدن فعال  ش��ده اند 
را در کارنامه خود داش��ته باش��د؛ ضمن اینکه شرط 
اصل��ی تربیت چنی��ن مدیری، فراهم بودن بس��تر 
مناس��ب برای انجام کلی��ه کارهای معدنی و متنوع 
بودن پروژه های اکتش��افی اس��ت. البته در شرایط 
حاض��ر بن��ا به دلایل مختلف اقتص��ادی و تحریم ها 

ش��رایط کمتر ب��رای انجام کاره��ای معدنی چه در 
بخش دولتی و چه در بخش خصوصی فراهم است؛ 
ب��ه  این  ترتیب بس��ترهای لازم برای تربیت مدیران 
پروژه اکتشافی فراهم نشده است. به علاوه اینکه در 
حال  حاضر تعداد مدیران پروژه های اکتشافی موفق 
کمتر از تعداد انگشتان دو دوست است. این اشخاص 
همگی حداقل در ششمین دهه زندگی خود هستند 
و به عبارت  دیگر شاید حداکثر ۱۰ سال دیگر کارآیی 
داش��ته باشند؛ بنابراین پیش بینی می شود به تدریج 
کش��ور با خلأ مدیران پروژه های اکتش��افی مواجه 
ش��ود که این برای معدنکاری کش��ور در سال های 

آتی فاجعه بار است.
راه حل پیش�نهادی شما برای تربیت نسل  �

بعدی مدیران اکتشاف چیست؟
عوام��ل متعددی می توانند در تربیت مدیران پروژه 
اکتش��افی موثر باش��ند که توضیح آن بسیار مفصل 
اس��ت، ام��ا به طور خلاص��ه می توان ب��ه چند مورد 
اش��اره کرد؛ مورد نخس��ت توس��عه کیفی آموزش 
عالی به جای توس��عه کمی در رش��ته های معدن و 
زمین شناس��ی، ک��م کردن تعداد دانش��جویان و در 
ادامه تربیت دانش آموختگان بااس��تعداد، علاقه مند 
و باانگیزه اس��ت. در این رون��د می توان بر برگزاری 
دوره ه��ای مهارت آموزی به صورت واقعی، نه صوری 
برای دانشجویان تمرکز کرد. قبل از فارغ التحصیلی 
و اعزام دانش��جویان به معادن باید دوره های ۶ ماهه 
ب��رای آنه��ا در نظر گرف��ت. م��ورد دوم بحث مالی 
اس��ت. از آنجا که ش��رایط کاری مهندسان معدن و 
زمین ش��ناس دشوار اس��ت و باید دوره های طولانی 
را در مناط��ق معدن��ی و دور از خان��واده طی کنند، 
حقوق آنها باید نس��بت به س��ایر مهندس��ان بسیار 
بیش��تر باش��د. این مهم باعث می شود این اشخاص 
رغبت س��ال ها حضور در معادن را داش��ته باش��ند. 
اگر به کش��ورهای توسعه یافته نگاهی بیندازیم این 
مس��ئله کاملا ملاحظه می شود؛ به طور مثال حقوق 
یک مهندس معدن با ۱۰ س��ال س��ابقه در استرالیا 
بیش از ۱۵۰ هزار دلار در س��ال اس��ت که بیش از 
درآمد یک پزشک متخصص است. سوم بسترسازی 
برای س��رمایه گذاری در بخش معدن است. در واقع 
ایجاد بس��تر مناسب برای تشویق سرمایه گذاری در 
مع��دن و معدنکاری از طرف دولت باعث می ش��ود 
تعداد معادن فعال بیش��تر ش��ود و مهندسان معدن 
و زمین شناس��ان شاغل بتوانند هر چه بیشتر تجربه 
کس��ب کنند. همچنین ایجاد بس��ترهای لازم برای 
آمدن کارشناسان باتجربه خارجی به کشور و فراهم 
کردن شرایط مناسب برای اعزام کارشناسان ایرانی 
به خارج از کش��ور برای مهارت آموزی و به اشتراک 
گذاش��تن تجربیات فنی، علم��ی و تجربی از موارد 
کلیدی در این زمینه اس��ت. مورد آخر تقویت نهاد 
س��ازمان زمین شناسی و اکتش��افات معدنی کشور 
است. این سازمان نهاد اصلی و متولی اکتشافات در 
کشور است. از آنجا که تعدادی از مدیران پروژه های 
اکتش��افی موفق کش��ور تجربیات خود را از کار در 
این س��ازمان به دس��ت آورده اند، نقش این سازمان 

تخصصی کلیدی است.

در حال حاضر بنا به دلایل مختلف اقتصادی و تحریم ها 
شرایط کمتر برای انجام کارهای معدنی چه در بخش دولتی 

و چه در بخش خصوصی فراهم است؛ به  این  ترتیب 
بسترهای لازم برای تربیت مدیران پروژه اکتشافی فراهم 

نشده است

 بهشت معادن ایران 
در جدال با کم آبی

نشست کانون تفکر آب دانشگاه یزد با محوریت 
بازچرخانی آب و استفاده از آب های نامتعارف، به 

صورت مجازی در محل این دانشگاه برگزار شد.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی دانش��گاه یزد، کریم 
پولادون��د، مدیرعامل ش��رکت مهندس��ی اردکان 
تدبی��ر صنای��ع در این نشس��ت با تاکی��د بر مهم 
بودن مس��ئله آب برای توس��عه صنایع فولادی و 
کمب��ود آن در شهرس��تان اردکان، اظهار کرد: در 
منطقه اردکان ش��رکت معدنی و صنعتی چادرملو 
با ترفندها و تکنیک ه��ای منحصر به فرد به عنوان 
پیشرو در بهینه سازی مصرف آب در صنایع فولاد 
ایران ش��ناخته می ش��ود، این شرکت آب مصرفی 
خ��ود را از ۲۱۵ لیتر درثانیه به ۱۰۰ لیتر در ثانیه 

تعدیل کرده است.
وی پیش��رفت کشور را درگرو احیا و ساماندهی 
زیرساخت پیشرفت صنعت فولاد دانست و افزود: 
صنایع فولاد زیرس��اخت توسعه کشور است و این 
دلی��ل که چون آب نداریم نباید صنایع فولادی را 
ایجاد کنیم تفکر درس��تی نیست زیرا کشورهای 
پیشرفته زیرساخت توسعه خود را با صنایع فولاد 

شروع کرده اند.
پولادوند با اس��تناد به اس��تانداردهای جهانی، 
مص��رف آب در کش��اورزی را ۹۰ درصد و صنایع 
را ۴ درص��د عنوان کرد و تصریح ک��رد: در ایران 
مصرف آب در صنایع به دلیل اینکه کامل صنعتی 
نشده در حدود ۲ تا ۳درصد می باشدکه بهتر است 
در اس��تان های کم آب از جمله اس��تان یزد توسعه 
صنعتی را داش��ته باشیم و در اس��تان های دارای 

منابع آبی زیاد به توسعه کشاورزی بپردازیم.
وی فرآینده��ای بهینه س��ازی انجام ش��ده در 
مص��رف آب این واح��د صنعتی را ش��امل تغییر 
س��یکل های آب م��دار باز و بس��ته، اس��تفاده از 
مبدل های هیبریدی به ج��ای برج خنک کننده، 
کاه��ش بل��ودان، بازیاب��ی آب بل��ودان و تصفیه 
پس��اب های صنعتی و بهداشتی و برگردان آنها به 

چرخه تولید تعریف کرد.
وی در ادامه به تش��ریح می��زان صرفه جویی در 
آب مصرفی بخش ه��ای مختلف این واحد معدنی 
و صنعت��ی پرداخ��ت و اظهار کرد: این ش��رکت، 
مهندس��ی فرآین��د آب را در سیس��تم ها اجرایی 
ک��رده و با ش��ناخت دقیق ش��رایط در هر مرحله 
از صنع��ت از تکنیک ها و روش های صرفه جویی و 
بهینه سازی متناسب با آن در مصرف آب استفاده 

می کند.
پولادوند گفت: با خرید سیس��تم های هیبریدی 
از کشور سوییس هیچ پس��ابی به عنوان ضایعات 
آبی در این مجموعه نداریم در نورد نیز با بازیافت 
پساب های صنعتی، سیستم آب مصرفی این واحد 

۴۰درصد کاهش یافته است.
وی در پاسخ سوالات شرکت کنندگان خواستار 
ارائ��ه راه حل های��ی از کانون تفک��ر آب برای حل 
مش��کلات مشترک صنعت و دانشگاه شد و افزود: 
دانش آموختگان باید با بهره گیری از این الگوها به 
بینش ها و عصاره فناوری های جهان دس��ت یابند 
و بهینه س��ازی مصرف آب در صنایع استان را در 

اولویت قرار دهند.
وی گف��ت: آنها باید مبان��ی پژوهش، تحقیق و 
طرح ه��ای جدیدی را در ای��ن زمینه را رقم بزنند 
ت��ا بتوان بحران کم آب��ی را حل کرد در مجموعه 
چادرمل��و ن��گاه منفی ب��ه ارتباط بی��ن صنعت و 
دانش��گاه وجود ندارد و از آن اس��تقبال می ش��ود 
اما بای��د فرهنگ ارتباط را در ای��ن زمینه تعریف 

و مشخص کرد.
پولادوند بابیان اینکه براس��اس اس��تانداردهای 
جهانی بیشترین اش��تغال صنعت در بخش فولاد 
اس��ت، افزود: به ازای تولید یک تن فولاد، ۱۵ نفر 

به صورت غیر مستقیم مشغول به کار می شوند.
وی اضافه ک��رد: علاوه بر آن ۵ هزارنفر نیرو در 
کل مجموعه معدنی و صنعتی چادرملو مشغول به 
کار هس��تند که با مجموعه شرکت های اقماری به 

۱۰هزار نفر می رسد.
وی در پاس��خ اینکه چه تحقیقاتی در خصوص 
تبعات منفی صنایع فولاد صورت گرفته و با وجود 
این اش��تغال زایی زیاد سرنوش��ت بخش سلامت 
جامعه چه می ش��ود گفت: تمام کارخانه های این 
ش��رکت براس��اس اس��تانداردهای جهانی مسائل 

زیست محیطی را رعایت کرده اند.
پولادوند تصریح کرد: تجهیزات زیست محیطی 
کارخانه گندله س��ازی این مجموعه م��ورد تایید 
دول��ت ژاپن ق��رار گرفت��ه و تجهی��زات کارخانه 
فولادس��ازی نیز متناسب با اس��تانداردهای دولت 
آلمان از بهترین ش��رکت فعال در حوزه زیس��ت 

محیطی خریداری شده است.

خبر
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رئی��س اتحادیه آهن، فولاد و فلزات اس��تان تهران با انتقاد از 
اینکه در شیوه نامه جدید ساماندهی بازار فولاد به جایگاه بخش 
توزیع توجه نش��ده است گفت: در بورس برخی کارخانه ها بیش 
از نیازش��ان خری��د کردند و م��ازاد آن را در ب��ازار آزاد و با نرخ 

بالاتر فروختند.
حمیدرض��ا رس��تگار در گفت وگو با میزان، درباره ش��یوه نامه 
جدید س��اماندهی عرضه و تقاضای بازار ف��ولاد ایران، توجه به 
تم��ام جوانب و ب��ازار فولاد را از ش��رایط اصلی یک طرح خوب 
دانس��ت و گفت: اگر در هر برنامه ای که برای بازار آهن و فولاد 
در نظر گرفته می ش��ود تمام حلقه های زنجیره را در نظر گرفته 
باش��د و جایگاه تمامی بخش های ذی نفع را دیده باشد می تواند 

باعث تغییرات مثبت در بازار شود.
رئی��س اتحادیه آه��ن، فولاد و فلزات اس��تان ته��ران افزود: 
همانطور که باید به ش��رایط و مناف��ع تولید کننده و تعیین نرخ 
واقعی توجه کرد، باید این را هم مدنظر داش��ت که حلقه توزیع 
نیز نقش اساس��ی در تعامل و تعادل بازار دارد؛ البته که حقوق 
مصرف کننده و نیاز بازار مصرف نیز باید در نظر گرفته شود و در 
کنار این موارد حوزه صادرات نیز نباید فراموش و کنار گذاشته 
شود؛ تمام این بخش ها، حلقه های مهم زنجیره هستند هستند 
 ک��ه بای��د در برنامه ریزی ها و تهیه دس��تورالعمل های آنها را در 

نظر گرفت.
به گفته رس��تگار، حوزه فولاد و آهن هم مربوط به کالا هایی 

اس��ت که تولید آنها مهم اس��ت و هم در سال های اخیر قابلیت 
صادرات را پیدا کرده اس��ت و اگر بت��وان بین حلقه های تولید، 
توزیع و مصرف تعامل و تعادل واقعی برقرار کرد ش��اهد تنظیم 
بازار فولاد خواهیم ب��ود.وی در ادامه با بیان اینکه نباید در این 
حوزه س��لیقه ای برخورد کرد، تصریح کرد: تفاوتی نمی کند که 
کدام بخش مورد توجه قرار نگرفته باش��د چراکه بی توجهی به 
هر قس��مت از این زنجیره باعث بر هم خ��وردن تعادل در بازار 
خواهد ش��د؛ اگر مصرف در بازار داخلی و صادرات را مورد توجه 
قرار ندهیم بدون ش��ک تولید نیز تحت تاثیر قرار خواهد گرفت 
و کاهش پی��دا می کند، همین طور اگر حلقه توزیع را رها کنیم 
عرضه کالا از مس��یر اصلی خودش خارج می شود و باعث ایجاد 
 رانت در بازار می ش��ود که به تازگی نیز درباره آن بسیار صحبت 
ش��ده اس��ت.رئیس اتحادیه آهن، فولاد و فلزات اس��تان تهران 
ب��ا تاکید بر لزوم ش��فاف بودن مصرف و نیاز ب��ازار گفت: مقدار 
توزی��ع باید بر اس��اس داده ه��ا و مبان��ی واقعی ب��ازار مصرف 
باش��د و اگ��ر هم��ه ای��ن م��وارد در دس��تورالعمل های اب��اغ 
ش��ده وجود داش��ته باش��د، بدون تردی��د ش��یوه نامه جدید به 
نتیجه خواهد رس��ید، ام��ا اگر تنها منافع یک گ��روه را در نظر 
بگیرن��د یا به خاطر مس��ائل سیاس��ی در ب��ازار دخالت کنند یا 
برعک��س، کا ب��ازار را رها کنند و و نظارت��ی بر خرید و فروش 
 و فعالان این بازار نداش��ته باش��ند، تغییر مثبتی در بازار اتفاق

 نمی افتد.

رس��تگار ضمن انتقاد از عملکرد بورس، بورس فعلی را بستر 
نامناس��بی برای عرضه فولاد دانس��ت و افزود: ما با عرضه فولاد 
در ب��ورس موافقیم، اما نه این بورس��ی ک��ه درحال حاضر وجود 
دارد، چ��را که بورس فعلی کارنامه روش��نی ندارد؛ ما نمی دانیم 
کالا به چه کسی داده می شود، کشف نرخ چگونه انجام می شود 
و توس��ط چه کسانی تایید می ش��ود؛ از نظر اتحادیه این روش 
غیرش��فاف است و اتحادیه ها کشور با این روش در حوزه توزیع 

گله مند و متقاضی اصاح آن هستند.
وی با یادآوری اینکه مس��ئول توزیع فولاد اتحادیه ها هستند 
و ب��ورس اج��ازه ورود به حوزه توزی��ع را ندارد، ام��ا به صورت 
غیرمس��تقیم در ح��وزه توزیع دخالت کرده اس��ت، گفت: ما به 
عن��وان بخش توزیع از کلیات این ط��رح حمایت می کنیم و به 
دنبال این هس��تیم ک��ه نرخ واقعی آهن و ف��ولاد همان چیزی 
باشد که در بازار اتفاق می افتد و اگر این اتفاق بیفتد با توجه به 
 اینکه تولید به اندازه کافی داریم می توانیم شاهد تعادل در بازار 
باش��یم. طبق توضیحات رس��تگار در بورس عرضه واقعی و نیاز 
واقعی وجود نداش��ته اس��ت و در مواردی از این بستر برای دور 
زدن مس��یر واقعی توزیع اس��تفاده شده اس��ت و با برنامه ریزی 
تقاض��ای کاذب و در نهایت نرخ کاذب ایج��اد کردند و با ایجاد 
مش��کل در مسیر توزیع واقعی، کارخانه های مصرف کننده ورق، 
بیش از نیاز مصرف خودش��ان خرید )با نرخ پایین( انجام دادند 
و م��ازاد نیاز خود را که میزان قابل توجهی بود در بازار آزاد و با 

نرخ بالاتر به پایین دس��تی ها عرضه کردند و صنایع پایین دستی 
 ب��رای تولید مواد اولیه خ��ود مجبور به تهی��ه ورق از بازار آزاد 
هس��تند.رئیس اتحادیه آهن، ف��ولاد و فلزات اس��تان تهران با 
بی��ان اینک��ه بعضی از اق��ام در این بازار بای��د قیمتی پایین تر 
عرضه ش��وند بیان کرد: متاس��فانه به دلیل اینکه مس��یر توزیع 
که اتحادیه ها هستند در حاشیه گذاشته شد مشکاتی در بازار 
ایجاد ش��د؛ یکی از دلایلی که در هفته های گذش��ته نرخ فولاد 
کاهش پیدا کرده اس��ت مربوط به فصل اس��ت، چرا که در این 
فصل از س��ال میزان مصرف ای��ن کالا خود به خود کاهش پیدا 
می کند و در س��ال های گذشته نیز با ش��روع بارندگی در فصل 
پاییز و زمس��تان به دلیل کاهش ساخت وساز یک تنزل نرخ در 
این بازار اتفاق می افتاد بنابراین این کاهش نرخ نمی تواند ناشی 
از اجرای دس��تورالعمل باش��د؛ البته کلیت دستورالعمل خوب 
اس��ت و مورد تایید اتحادیه ها و بخش خصوصی نیز اس��ت، اما 
از نظر ما در جزییات آن اش��کاتی وجود دارد که نیاز به اصاح 
دارد.بنا به گفته رس��تگار در ش��یوه نامه جدید عرضه فولاد، به 
بخ��ش توزیع کننده این کالا توجه نش��ده و جایگاه اتحادیه ها و 
اعضاء آنها در نظر گرفته نش��ده اس��ت و تهی��ه و تدوین چنین 
دس��تورالعملی با توجه به اهمیت بخش توزیع بدون حضور این 
حلقه از زنجیر و بدون مش��ورت با اتحادیه ها جای سوال و ابهام 
است و این ش��یوه نامه نمی تواند تاثیر طولانی مدتی در کنترل 

بازار و قیمت ها داشته باشد.

بی توجهی به بخش توزیع در شیوه نامه جدید فولاد

درپ��ی تاکید ناصر تق��ی زاده در توس��عه فعالیت ها در 
زمینه مس��ئولیت اجتماع��ی و تعهد به ایج��اد کمر بند 
سبز عقدا - اردکان، جلس��ه هماهنگی اجرای این پروژه 
با حضور فرماندار اردکان، جمعی ازمدیران شهرس��تان و 

مدیر مجتمع صنعتی چادرملو برگزار شد.
به گ��زارش روابط عمومی چادرملو، بهروز ش��هابی زاد ، 
فرماندار اردکان در این نشس��ت با تقدیر از عزم چادرملو 
در گس��ترده تر ک��ردن نقش مس��ئولیت های اجتماعی و 
اس��تقبال از ایجاد فضای س��بز در مح��ور عقدا - اردکان 

با توجه به فعالیت صنایع بس��یاری در این مس��یر اقدام 
چادرمل��و را گامی مؤثر برای کاه��ش آلودگی های هوای 
این منطقه عنوان کرد و گفت: ایجاد فضای سبز، می تواند 
مشکل ریزگردها و تثبیت خاک را نیز که سالیان متمادی 

از مشکات شهرستان اردکان بوده، مرتفع سازد.
وی بر لزوم اس��تفاده از گونه های س��ازگار با ش��رایط 
اقلیم��ی منطقه تاکید کرد و اف��زود: ایجاد زیبایی بصری 
در این محور به  ویژه در نزدیکی ش��هرها می تواند یکی از 

اهداف اجرای این طرح باشد.

 مجموعه شهرس��تان درباره صدور مجوزها و تس��هیل 
ام��ور اداری اجرای این طرح آم��اده همکاری همه جانبه 
اس��ت و امید می رود طرح ایجاد کمربند س��بز با برنامه 

زمان بندی مشخص به انجام برسد.
وحید خلیلی، مدیر مجتمع صنعتی چادرملو نیز گفت: 
امی��د می رود این همکاری آغازی بر فعالیت های بیش��تر 

مجموعه چادرملو در شهرستان اردکان باشد. 
با توجه به محدودیت های تامین آب در منطقه کویری 
اس��تان یزد که دغدغه های جدی همگان است مقرر شد، 

آب ای��ن پروژه از خروجی فاضاب تصفیه ش��ده ش��هر 
اردکان که طرح آن پیش��تر از سوی چادرملو اجرا شده، 

تأمین  شود.

کمربندسبزمحورعقدا-اردکانتوسطچادرملواجراییمیشود

مسعودرمضانی
خبرنگار

قراضه ه��ای آلومینیومی در کش��ور به 2 صورت 
جم��ع آوری می ش��ود، در واق��ع م��ا یک ش��بکه 
جمع آوری س��نتی داری��م که در می��ان زباله های 
اق��دام به جمع آوری ضایعات می کنند و ش��بکه ای 
هم مانند خودروس��ازان و مراکز اس��قاط داریم که 
از طری��ق مزایده نس��بت به جم��ع آوری ضایعات 
آلومینیومی اقدام می کنند.بهره ب��رداری از معادن 
فلزی با صرف هزینه ه��ای مالی و همچنین انرژی 
هم��راه اس��ت درعین ح��ال در فرآیند مع��دن تا 
محصول نهایی محیط زیست نیز بی نصیب نمی ماند 
و حتی با رعایت تمامی زیست محیطی شاهد اثرات 
نامطلوب آن ب��ر طبیعت خواهیم بود. ضمن اینکه 
نمی توان نیاز صنعت به صنایع معدنی و به خصوص 
فلز را نادیده گرفت. یکی از مواردی که می تواند در 
بهره گی��ری از مواد معدنی فلزی م��ورد توجه قرار 
گیرد اس��تفاده از قراضه های فلزی و ضایعات است 
که تا حد زی��ادی می تواند موجب کاهش هزینه ها 
ش��ده و همچنین صرفه جویی در مصرف انرژی را 
به همراه داش��ته باش��د. در همی��ن زمینه روزنامه 
»روزگار معدن« با آری��ا صادق نیت حقیقی، عضو 
هیات مدی��ره و دبیر س��ندیکای آلومینیوم ایران و 
سید علی بهش��تی، معاون بازرگانی شرکت ایرالکو 

گفت وگو کرده است که در ادامه می خوانید: 
جمع آوری قراضه  های آلومینیومی �

آریا صادق نیت حقیقی در 
جم��ع آوری  ب��ا  ارتب��اط 
ضایع��ات آلومینیوم��ی در 
کش��ور گف��ت: قراضه های 
آلومینیومی در کشور به دو 
صورت جمع آوری می شود، 
در واقع ما یک ش��بکه جمع آوری سنتی داریم که 
در می��ان زباله ه��ای اقدام به جم��ع آوری ضایعات 
می کنند و شبکه ای هم مانند خودروسازان و مراکز 
اس��قاط داری��م ک��ه از طری��ق مزایده نس��بت به 

جمع آوری ضایعات آلومینیومی اقدام می کنند.

وی ادام��ه داد: پ��س از جم��ع آوری، ضایعات با 
قرارگیری در سیس��تم س��ورتینگ، دسته بندی و 
ذوب ش��ده و به شمش آلومینیوم تبدیل می شوند 
و س��پس به منظور تولید آلیاژهای آلومینیومی به 
فروش می رسانند ضمن اینکه برخی از واحدها نیز 
اق��دام به خرید قراضه کرده و آن را به آلیاژ تبدیل 
می کنند. دبیر س��ندیکای آلومینی��وم در ارتباط با 
آم��ار واحدهای ف��رآوری قراضه ه��ای آلومینیومی 
گف��ت: درحال حاض��ر آم��ار دقیق��ی از واحدهای 
ف��رآوری قراضه به ش��مش در واحدهای س��نتی 
وج��ود ندارد. ام��ا تعداد واحدهای آلیاژس��ازی که 
 قراضه را به ش��مش تبدیل می کنند بین 2۰ تا ۳۰ 

شرکت است.
انواع ش�مش های تولیدی در صنعت  �

آلومینیوم
حقیق��ی ب��ه موض��وع اس��تفاده از قراضه ه��ای 
آلومینیومی در تولید ش��مش اش��اره کرد و گفت: 
ما دو نوع ش��مش آلومینیوم��ی داریم که نوع اول 
آن آلیاژهای پرایمری هستند که بر پایه آلومینیوم 

خالص تولید می شود و در آن عناصری مانند آهن، 
س��رب و روی در ح��د مینیم��م و PPM بوده و 
آلومینیوم خالص نامیده می شود که عاری از عناصر 
مزاحم اس��ت. نوع دیگر آلیاژ آلومینیوم سکندری 
ن��ام دارد که می تواند تماماً حاصل از قراضه باش��د 
مانن��د ADC۱2 و AS۹U۳، ترکیب درصدی از 
شمش حاصل از قراضه و یا ذوب قراضه آلومینیوم 
خالص و ترکیب آن با قراضه با رعایت استانداردها 
باش��د. در این نوع آلومینیوم بازیافتی، مقادیری از 
آهن، س��رب، روی، مس و نی��کل وجود دارد. دبیر 
س��ندیکای آلومینیوم افزود: تولید شمش هایی که 
توس��ط ش��رکت های بزرگ آلومینیومی در کشور 
تولید می ش��ود از نوع آلومینیومی پرایمری اس��ت 
که از آن در س��اخت آلیاژهای خاصی مانند رینگ 
و پای��ه  خالص ها اس��تفاده می ش��ود تنها ش��رکت 
بزرگ تولیدکنن��ده آلومینیومی که عاوه بر تولید 
آلومینیوم پرایمری، آلومینیوم سکندری نیز تولید 
می کن��د ایرالکو اس��ت ک��ه در فرآیند خ��ود برای 
ساخت آلیاژ از شایعات و قراضه ها استفاده می کند.

وی ادام��ه داد: تولی��د آلومینیوم س��کندری در 
ایرالکو هم شاید به سال های اولیه دهه ۷۰ و زمانی 
ک��ه در بخش خصوصی مجموعه ای در زمینه آلیاژ 
آلومینیوم فعالیت نداش��ته آغاز ش��ده و همچنان 
در حال تولید اس��ت. حقیقی خاطرنش��ان کرد: در 
هیچ نقطه ای دنیا واحدهای تولید کننده آلومینیوم 
پرایمری س��راغ نداریم که اقدام به راه اندازی واحد 
ذوب ضایعات به منظور تولید آلیاژهای س��کندری 
کن��د چ��را که راه ان��دازی ای��ن واحده��ای ذوب، 
آلودگی هایی دارد که در واحدهای پرایمیری وجود 
ندارد. واحدهای س��کندری در واقع تولیدکنندگان 
آلیاژه��ای مانند آلیاژ رینگ، as۷ و as۵ یا مفتول 

آلومینیومی هستند.
مزیت بهره گیری از قراضه ها �

وی درب��اره توج��ه ب��ه اس��تفاده از قراضه های 
بهره گی��ری  گف��ت:  کش��ور  در  آلومینیوم��ی 
در  آنه��ا  از  مج��دد  اس��تفاده  و  قراضه ه��ا  از 
 آلیاژس��ازی آلومینی��وم در صنع��ت به وفور صورت 

می گیرد. 

انج��ام این اق��دام عاوه ب��ر جلوگی��ری از بروز 
آلودگی های زیس��ت محیطی سبب صرفه جویی در 
مصرف انرژی می ش��ود چراک��ه در فرآیند بازیافت 
تنه��ا درص��دی از انرژی ک��ه در اس��تخراج مواد 
معدنی و تبدی��ل آن به آلومینیوم صورت می گیرد 
مصرف می ش��ود درنتیجه ما ش��اهد مصرف انرژی 
 کمتر و آلایندگی کمتر در محیط زیس��ت خواهیم 

بود.
تولید آلومینیوم سکندری در ایرالکو �

سید علی بهش��تی، معاون 
بازرگانی شرکت ایرالکو در 
ارتباط ب��ا تولید آلومینیوم 
ش��رکت  در  س��کندری 
آلومینی��وم ای��ران گف��ت: 
سکندری  آلومینیوم  تولید 
در ای��ن ش��رکت از اوای��ل ده��ه ۷۰ آغاز ش��ده و 
تولیدات ما به صورت روتین نبوده و بنا به سفارش 
مشتری خاص ایران خودرو که عمده مصرف کننده 
این ن��وع آلیاژ آلومینیومی اس��ت صورت می گیرد 
ضم��ن اینک��ه عمدت��ا ش��رکت های کوچک تر با 
قیمت های کمتری به نس��بت ما تولید می کنند و 
خودروسازان از این شرکت ها خرید انجام می دهند.

وی در ارتب��اط با اینکه چرا ش��رکت های دیگر 
آلومینیوم��ی ب��زرگ اقدام ب��ه تولی��د آلومینیوم 
س��کندری نمی کنند اف��زود: تولید این دس��ته از 
آلومینیوم های آلیاژی نیازمند نصب سیس��تم های 
مربوط به خود و داش��تن کوره های کوچک تر است 
و برای تولید آن باید یک س��ری عناصر آلیاژی نیز 
 تهیه شود که این شرکت ها امکانات آن را در اختیار 
ندارن��د. معاون بازرگانی ش��رکت ایرالکو همچنین 
گفت: س��اختار تولید آلومینی��وم پرایمری کاماً با 
تولید آلومینیوم س��کندری متفاوت اس��ت و ماده 
اولی��ه آن پودر آلومینا اس��ت و نمی توان در تولید 
آن از قراض��ه اس��تفاده کرد چرا که اگ��ر در تولید 
آلومینی��وم پرایم��ری از قراضه اس��تفاده کنیم به 
دلیل داش��تن عناصر آلیاژی آلومینیوم تولید شده 
از حال��ت خالصی که مورد نیاز دیگر صنایع اس��ت 

خارج شده و دیگر قابل استفاده نخواهد بود.

سیر بازیافت قراضه های آلومینیوم
کمکفولادخراسانبه
هیاتهایورزشینیشابور

مجتمع فولاد خراس��ان در زمینه مقابله با پیامدهای 
شیوع کرونا، برای دومین بار در امسال بخشی از هزینه های 
هیات های ورزش��ی شهرس��تان را به مبلغ ۵۰۰میلیون 
ریال تامین کرد. به گزارش روابط عمومی فولاد خراسان، 
کس��ری غفوری، مدیرعامل شرکت فولاد خراسان گفت: 
با توجه به تعطیلی اماکن و باش��گاه های ورزش��ی به خاطر 
بیم��اری کووی��د-۱۹ و کاه��ش درآمده��ای هیات های 
ورزش��ی، حمایت از اداره ورزش و جوانان نیش��ابور توسط 
بنگاه های اقتصادی ضرورت دارد. وی با آرزوی توفیق روز 
افزون برای ورزشکاران و جوانان نیشابوری افزود: مجتمع 
فولاد خراسان تصمیم گرفت برای مرحله دوم در امسال 
مبلغ ۵۰ میلیون تومان به اداره ورزش و جوانان شهرستان 
نیشابور مساعدت مالی کند تا این اداره بتواند ورزشکاران 
و قهرمانان و هیات های ورزشی شهرستان را حمایت کند.

سودآوری»آلومینیومیها«
درگرواصلاحنرخ

رئیس هیات مدیره سندیکای صنایع آلومینیوم گفت: 
اگر نرخ شمش متعادل و تثبیت شود صنایع پایین دستی 
جایگاه خوبی دارند و می توانند افزایش تولید نس��بت به 
سال گذشته داشته و سودآور باشند. به گزارش بورس نیوز، 
هوش��نگ گ��ودرزی اظهار کرد: وضعیت تولید ش��مش 
آلومینیوم در کشور مناسب است، اما از نظر نرخ مورد توافق 
صنایع پایین دستی نیست و صنایع بالادستی هم بر بالا 
نگهداشتن نرخ پایه اصرار دارند. تعیین نرخ باید به گونه ای 
باش��د که نرخ پایه بورس در ش��مش آلومینیوم بیش��تر از 
نرخ صادراتی آن نباشد به دلیل اینکه این موضوع موجب 
ش��ده کش��ور های رقیب بازار  سیم و کابل در افغانستان و 
ب��ازار ظ��روف و فوی��ل و ورق در عراق را از آن خود کنند و 
صادرات محصول متوقف شده است. گودرزی گفت: بالا 
بودن نرخ شمش موجب شده صادرات صنایع پایین دستی 
به شدت کاهش پیدا کند و به حدود صفر برسد بنابراین 
نرخ ش��مش باید کاهش و فرمول اصاح ش��ود تا صنایع 
پایین دستی عاوه بر تامین بازار داخلی به جای صادرات 
مفتول خام و شمش بتوانند محصول نهایی صادر کنند. 
وی افزود: اصاح فرمول باید از طرف ستاد تنظیم بازار و 
با پیش��نهاد معاونت صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت صورت بگیرد که در این باره یک جلس��ه برگزار 
و نظرات ارائه شده تا در جمع بندی تصمیم گیری نهایی 
 »LME« انجام ش��ود. وی گفت: در گذش��ته نرخ شمش
ضربدر ۱.۱ ضربدر ارز نیمایی بوده اما؛ در 2 هفته گذشته 
ب��ه »LME« ضرب��در ۱.۰۵ کاهش یافته و در این هفته 
به »LME« ضربدر ۱.۰2 کاهش پیدا کرده که به دلیل 
کاهش خرید بوده و به طور غیر رس��می توس��ط بورس 
اتفاق افتاده اس��ت. گودرزی با اش��اره به پیشنهاد سندیکا 
درباره قیمت گذاری بیان کرد: تعیین نرخ باید به گونه ای 
باش��د که نرخ پایه بورس در ش��مش آلومینیوم بیش��تر از 
نرخ صادراتی آن نباشد به دلیل اینکه این موضوع موجب 
ش��ده کش��ور های رقیب بازار  سیم و کابل در افغانستان و 
ب��ازار ظ��روف و فوی��ل و ورق در عراق را از آن خود کنند و 
صادرات محصول متوقف شده است. مواد اولیه با نرخ ارزان 
به ترکیه صادر می شود و این کشور بازار های صادراتی ما 
را از آن خود کرده اس��ت. کمبود در بازار موجب افزایش 
ن��رخ و در نتیج��ه بالا رفتن نرخ نهایی محصولات خواهد 
شد و هم در بازار داخلی و هم در صادرات برای مشتریان 
مشکاتی را ایجاد کرده است. وی درباره چالش های پیش 
رو صنع��ت آلومینی��وم اظهار کرد: عم��ا بازار های هدف 
در صنایع بالادستی و پایین دستی کشور های همسایه و 
چین هستند که به دلیل بالا رفتن نرخ »ال می« و اعمال 
۱۰ درص��د ب��الای ن��رخ »LME« در نرخ بورس موجب 
افزایش نرخ ش��ده و در نتیجه خریداران محصول در این 
کشور ها از خرید خودداری می کنند. وی درباره وضعیت 
ش��رکت های بورس��ی نیز گفت: اگر نرخ شمش متعادل و 
تثبیت ش��ود صنایع پایین دس��تی جایگاه خوبی دارند و 
می توانند افزایش تولید نس��بت به س��ال گذشته داشته و 

سودآور باشند که این موضوع در گرو اصاح نرخ است.

براساس انتخاب ستاد بزرگداشت هفته پژوهش و فناوری صمت:
ساخت پایلوت  آب شیرین کن جذبی فولاد هرمزگان، محصول تحقیق و توسعه برتر کشور شد

بر اس��اس انتخاب ستاد بزرگداشت هفته پژوهش و فناوری 
صنعت، معدن و تجارت در س��ال ۹۹، ساخت پایلوت محصول 
»س��امانه آب ش��یرین کن جذبی دو بس��تره تک مرحله ای با 
مکانیزم بازیافت داخلی جرمی و حرارتی« معرفی شده توسط 
ف��ولاد هرم��زگان به عنوان محص��ول تحقیق و توس��عه برتر 
واحد های تولیدی، صنعتی و معدنی کشور در سال ۹۹ انتخاب 
شد.ش��اهین زارع مدیر متالورژي، طراحي و توسعه محصولات 
شرکت فولاد هرمزگان در گفت و گو با روبط عمومی این شرکت 
گفت: در طی چند سال اخیر افزایش رقابت و انگیزه پیشرفت، 
بسیاری از سازمان ها را بر آن داشته که فعالیت هاي خود را بر 
تولیدات اساسي و توانمندي هاي محوري متمرکز کنند که این 

امر مس��تلزم س��رمایه گذاري در تحقیقات و ایجاد نوآوري هاي 
فنّاورانه مي باشد و مسلما انجام تحقیقات در سازمان ها باهدف 
حمای��ت از ن��وآوري صورت مي گی��رد. وی در ادامه گفت : در 
همین راس��تا طی تعاملی س��ازنده بین دانش��گاه هرمزگان و 
شرکت فولاد هرمزگان اقدام به تعریف پروژه ای با عنوان مطالعه 
و پژوهش در راس��تای ساخت پایلوت آب شیرین کن جذبی دو 
بس��تره تک مرحله ای، با مکانیس��م بازیاف��ت داخلی جرمی و 
حرارت��ی نم��وده که پس از تاش های مک��رر صورت گرفته از 
سوی اساتید دانشگاه هرمزگان و واحدهای انرژی و سیالات و 
تحقیق و توسعه فولاد هرمزگان محصول فوق بر اساس انتخاب 
س��تاد بزرگداش��ت هفته پژوهش و فن��اوری صنعت، معدن و 

تجارت در س��ال ۹۹ موفق به کس��ب عنوان محصول تحقیق و 
توسعه برتر واحدهای تولیدی صنعتی و معدنی کشور گردید.

مدی��ر متالورژي، طراحي و توس��عه فولاد هرم��زگان در ادامه 
با بیان اینکه بیش از ۹۷ درصد آب س��طح زمین را آب ش��ور 
تش��کیل می دهد و ایران نیز ب��رای مصارف خانگی و صنعتی 
و کش��اورزی با بحران کم آبی مواجه اس��ت تاکید کرد در این 
ش��رایط آب دریا به عنوان یک منبع تمام نشدنی می تواند مورد 
استفاده قرار گیرد، وی راه حل عملی برای اینکه بتوان با مشکل 
کم آبی روبرو شد را روش های کم هزینه برای نمک زدایی از آب 
دریا و تولید آب آشامیدنی دانست که در آن شرایط سازگاری 

با محیط زیست نیز دیده شده است. 

زارع در ادام��ه گف��ت: یک��ی از ای��ن روش ه��ا اس��تفاده از 
آب شیرین کن جذبی می تواند باشد.

وی در ادامه بیان داشت: در فنّاوری های رایج آب شیرین کن 
میزان مصرف انرژی الکتریکال و گرمایی، بس��یار زیاد اس��ت و 
ب��ه همین میزان هزینه تعمی��رات و نگهداری و تأمین قطعات 
مصرفی بس��یار بالا می باشد به گونه ایی که معمولاً هزینه آب 
تولیدش��ده بسیار بالا و کیفیت آب تولیدی نیز نامناسب است. 
اما فناوري آب شیرین کن جذبی بسیار جدید بوده و در انحصار 
کشور ژاپن و سنگاپور است و برای اولین بار چنین طرحی در 
ایران اجرا می گردد. زارع اجرای پروژه در شهر بندرعباس و به 
دست آوردن پارامترهای طراحی مناسب شهر بندرعباس را از 

نکات قابل توجه پروژه مذکور دانس��ت مدیر متالورژي، طراحي 
و توس��عه محصولات هرمزگان افزود: با بهینه س��ازی ها در این 
طرح و در صورت تجاری س��ازی آن، هم از نظر صرفه جویی در 
مصرف انرژی و هم در قیمت تمام شده، آب تولیدشده باکیفیت 
بسیار بالا و قابلیت رقابت با نمونه های تجاری موجود در بازار را 
خواهیم داشت. ایشان سازگاری با محیط زیست را نقطه قوت 
دیگر این طرح دانس��ت و گفت : این آب ش��یرین کن به دلیل 
ام��کان نمک زدای��ی ۱۰۰ درصد از آب دری��ا و با توجه به عدم 
بازگشت آب تغلیظ شده به دریا برخاف فنّاوری های رایج، به 
اکوسیستم اطراف خود نیز هیچ گونه تنشی اعمال نخواهد کرد 

و از این منظر بسیار سازگار با محیط زیست می باشد.

اخبار
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با نزدیک ش��دن به روزهای پایانی س��ال ۲۰۲۰ میلادی، 
می بینیم که در بازار جهانی فولاد تغییرات بس��یاری رخ داده 
اس��ت، البته بخش عم��ده ای از این اتفاق��ات در ۲ماه پایانی 
س��ال رویداده که قصد داریم در این گزارش به آن بپردازیم 
و نیم نگاهی بر پیش بینی بازار در نخس��تین ماه سال ۲۰۲۱ 
میلادی یعنی ژانویه داشته باشیم. به گزارش ایراسین، در ماه 
نوامبر عوامل متعددی بر بازار فولاد اثرگذار بودند که می توان 
ب��ه تمایل تولیدکنندگان برای تقویت س��هم ب��ازار و جبران 
خس��ارت های مالی ناش��ی از تجربه های ضعیف در ماه های 
گذشته اشاره کرد که می توانند روی افزایش نرخ محصولات 
فولادی اثر مثبت بگذارند؛ همچنین انتظار برای افزایش رشد 

نرخ در بازارهای قراضه و زغال سنگ، عرضه محدود فولاد در 
بازارهای CIS و اتحادیه اروپا در طول تعطیلات کریسمس و 
سال نو، محدودیت تولید متالورژی در چین با آغاز فصل گرما 
و افزایش تقاضا در بازارهای خاورمیانه و جنوب ش��رفی آسیا 
به منظور حفظ س��هم بازار برای ۳ماهه اول س��ال ۲۰۲۱ از 
عواملی بوده که در ماه نوامبر منجر به افزایشی شدن قیمتها 
شده است. اما در مقابل مواردی همچون مقاومت خریدار در 
برابر افزایش قیمت ها در ش��رایطی ک��ه تقاضای کافی وجود 
ندارد یا اینکه کاهش فعالیت تجاری در تعطیلات کریسمس 
و س��ال نو پیش بینی می ش��ود و محدودیت تقاضا از س��وی 
مصرف کنندگان نهایی به دلیل ترس از موج دوم شیوع کرونا 

وجود دارد نیز بر قیمت ها اثر کاهشی خواهد گذاشت. اما در 
مجموع عوامل یادش��ده، باید گفت که اثر عوامل افزایش نرخ 
تاثیر بیش��تری بر فرآیند بازار خواهند داشت. در ماه دسامبر 
نیز همچون نوامبر عوامل موثر بر افزایش نرخ یکسان است اما 
درباره عوامل بازدارنده رش��د قیمتی علاوه بر کاهش تجارت 
به دلیل ش��روع سال نو و ترس از موج دوم کرونا، پیش بینی 
برای کاهش نرخ س��نگ آهن، انتظ��ار تضعیف نرخ قراضه در 
ترکیه نیز بر روند کاهش نرخ اضافه ش��ده و در مجموع تاثیر 
یکسانی بر قیمت ها خواهند گذاشت.اما با شروع سال جدید 
میلادی، پیش بینی ها به این صورت انجام شده که در ژانویه 
سال ۲۰۲۱ میلادی با کاهش فعالیت های تجاری در چین و 

جنوب شرق آسیا در طول تعطیلات سال نو میلادی، کاهش 
نرخ سنگ آهن و انتظار تضعیف نرخ قراضه در ترکیه، کاهش 
سفارش های بازرگانان و مصرف کنندگان نهایی به دلیل ورود 
کالاهای پیش خرید شده شاهد کاهش قیمت ها باشیم . البته 
در ژانوی��ه ۲۰۲۱، تمایل تولیدکنندگان برای تقویت س��هام 
و جبران خسارت های مالی ناش��ی از تجارت های ضعیف در 
ماه های گذشته، رش��د نرخ در بازار زغال سنگ و محدودیت 
تولید متالورژی در چین در طول زمس��تان به دلیل نیاز های 
زیس��ت  محیطی نیز از عوامل اثرگذار بر افزایش نرخ خواهند 
ب��ود که در مجموع می توان گفت عوامل کاهش��ی نرخ تاثیر 

بیشتری بر فرآیند بازار فولاد خواهند داشت.

وضعیت بازار محصولات فولادی در ژانویه ۲۰۲۱ 

ضررهایتجاریاسترالیاراسنگآهنجبرانمیکند
گروهمعدن

تحلیل ها حاکی از آن اس��ت که در اس��ترالیا 
ضررهای ناش��ی از تنش تجاری میان استرالیا و 
چین با توجه به روند رش��د نرخ س��نگ آهن در 
حال جبران شدن اس��ت. انتظار می رود کسری 

بودجه استرالیا از برآوردهای قبلی کمتر باشد.
ب��ه گزارش فولاد ای��ران، اقدامات دولت چین 
علیه واردات ش��راب، گوشت گاو، جو، خرچنگ 
و زغال  س��نگ حرارتی از اس��ترالیا برای استرالیا 
هزینه داش��ته اما به لطف بازار داغ س��نگ آهن 
چیز بیش��تری را کس��ب کرده است. نرخ نقدی 
س��نگ آهن از ۳۰ نوامب��ر ۱۸ دلار در ه��ر ت��ن 
افزای��ش یافته چرا که این نگرانی وجود داش��ته 
که چین ممکن اس��ت اقدامی علیه س��نگ  آهن 
اس��ترالیا نیز انجام ده��د، در نتیجه قیمت ها به 

شدت صعودی شد.
ای��ن ترس و نگران��ی تنها چیزی نیس��ت که 
قیمت ه��ا را افزای��ش می ده��د، چ��ون بازارها 
همچنین نگرانند که بارش ش��دید باران ممکن 
اس��ت عرضه برزی��ل را محدود کن��د، در حالی 
که نرخ بهره بس��یار پایی��ن و کاهش ارزش دلار 
امری��کا قیمت ه��ا را نیز افزایش می دهد، رش��د 
 نرخ س��نگ آهن به بودجه اعلامی اس��ترالیا نیز 

کمک می کند.
عوام��ل مختلف از جمله عملک��رد بهتر از حد 
انتظ��ار اقتصاد اس��ترالیا و هزینه کمتر پرداخت 
یارانه دس��تمزد کارمندان موجب ش��ده برآورد 

کس��ری بودجه س��ال ۲۰۲۱-۲۰۲۰ با کاهش 
۲/۳میلیارد دلاری نسبت ۲۱۳.۷ میلیارد دلاری 
ک��ه در بودجه م��اه اکتبر پیش بینی ش��ده بود 

روبه رو شود.
قابل ذکر اس��ت این تعرفه ها و س��ایر اقدامات 
تجاری می تواند به هر دو کش��ور آسیب برساند 
و ب��ه طور بالقوه هزینه ه��ای خانواده های چینی 
همزمان با هدف قرار دادن مش��اغل استرالیایی 

تحت تاثیر قرار گیرد.

داخل��ی  قیمت ه��ای  افزای��ش  نتیج��ه،  در 
زغال س��نگ حرارتی در چین به این معنی است 
که بعید اس��ت چین کار جدی ت��ری انجام دهد 
و این عملا تنها تهدیدی غلو ش��ده بوده اس��ت. 
جایی که چین می داند بیش��تر در معرض خطر 

است، بازار سنگ آهن می باشد.
چین بزرگترین مش��تری جهانی س��نگ آهن 
اس��ت، اما اس��ترالیا نیز تامین کنن��ده اصلی آن 
است. به همین دلیل تحلیلگران می گویند چین 

در مورد سنگ آهن استرالیا اقدامی نمی کند، زیرا 
هزینه زیادی ب��رای آن دارد. با این حال، بازارها 
هنوز نگران هستند که چین ممکن است کاری 

انجام دهد.
دولت اس��ترالیا نس��بت به مجموع��ه اقدامات 
مقامات چینی زنگ خطر را به صدا در آورده و از 
صادرکنندگان خواسته است تا به دیگر بازارهای 

مصرف کننده نیز توجه کنند.
در ای��ن بین ویتنام فرصت های قابل توجهی را 

برای صادرات اس��ترالیا فراه��م می کند، از جمله 
برای گوش��ت گاو، گاو زنده، غلاتی مانند گندم 
و ج��و، پنب��ه، محصولات کش��اورزی و غذاهای 
فرآوری ش��ده. در واقع هر ۲ کش��ور اس��ترالیا و 
ویتن��ام به دنبال کاهش وابس��تگی بیش از حد 
اقتصادی خ��ود به چین به عنوان یک ش��ریک 
تج��اری غال��ب هس��تند و موافق ب��ا حمایت از 
ادام��ه نقش ایالات متح��ده در منطقه به عنوان 
ی��ک عامل متعادل کننده هس��تند. در حالی که 
ویتن��ام از تج��ارت خارجی اس��تقبال می کند و 
اقتصاد آن به س��رعت در حال بلوغ اس��ت، قطعا 
نمی توان��د گس��تردگی همچ��ون ب��ازار چین را 
داش��ته باش��د. همچنین می توان به جابه جایی 
کارخانه ه��ا از چین به ویتنام به دلیل تنش های 
چی��ن و امریکا اش��اره کرد که به دنبال ش��یوع 
ویروس کرونا با س��ازماندهی مجدد زنجیره های 
تأمی��ن احتم��الا ادامه خواهد یاف��ت. همچنین 
 فرصت های��ی برای رش��د ص��ادرات خدمات نیز

 وجود دارد.
هفته گذش��ته، وزیر کشاورزی استرالیا، اظهار 
کرد که تولیدکنندگان استرالیایی نگران اختلاف 
استرالیا و چین هستند، اما وی امیدوار است که 
س��ال آینده ش��اهد بهبود روابط با ویتنام باشد. 
همچنین س��ال آینده اس��ترالیا به دنبال نهایی 
ک��ردن توافقنامه های تجاری جدی��د با اتحادیه 
اروپا و انگلیس همراه با دستیابی به فرصت هایی 
در هند است حتی اگر این امر منجربه توافقنامه 

تجارت آزاد رسمی نشود.

 دلیل افزایش نرخ فولاد
 در اروپا

افزایش تقاض��ا در روزهای اخی��ر و کاهش عرضه در 
بازارهای اروپایی موج��ب افزایش نرخ فولاد در این قاره 

شده است.
به گزارش ایراسین، نرخ خرید و فروش در سراسر اروپا 
در ح��ال افزایش اس��ت و این به دلی��ل افزایش تقاضا از 
یک سو و کاهش عرضه از سوی دیگر است. در هفته های 
اخی��ر هم عرضه از س��وی ش��رکت های داخل��ی و هم 
صادر کنن��دگان کاهش یافته و همین امر موجب ش��ده 
تا فروش��ندگان اقدام به بالا بردن قیمت های خود کنند. 
برهمین اس��اس نرخ هر تن فولاد نورد گرم در بازراهای 
اروپا به ۶۰۶.۲۵یورو معادل ۷۳۴ دلار و ۱۹ سنت رسید 
که در مقایسه با هفته گذشته ۳۱.۲۵ یورو افزایش یافته 
است. از سوی دیگر در مقایسه با ماه گذشته نرخ فولاد در 

اروپا ۸۱.۷۵یورو افزایش یافته است.

آغاز تعمیرات در کوره های 
فولاد ترکیه

بزرگترین تولید کننده ف��ولاد ترکیه از آغاز تعمیرات 
کوره ه��ای خود خبر داد.به گزارش ایراس��ین، ش��رکت 
ف��ولاد »اس��کندرون دمی��ر« ترکی��ه )بزرگ تری��ن 
تولید کننده ف��ولاد ترکیه( از آغ��از تعمیرات کوره های 
خود خبر داد. در نخستین فاز کوره شماره ۲ این شرکت 
م��ورد تعمیر قرار می گی��رد و ۴۴ روز زمان می برد تا این 

کار به اتمام برسد.
ای��ن ش��رکت اعلام کرده ک��ه تعمیر کوره ش��ماره ۲ 
تاثیری در میزان تولید فولاد آن نخواهد داشت.ش��رکت 
اس��کندرون در زمینه تولید تیرآهن، میلگرد، سیم های 
ف��ولادی و نورد گ��رم فعالیت دارد.این ش��رکت ۴ کوره 
داش��ته و ظرفیت تولید سالانه آن ۵ میلیون و ۳۰۰ هزار 
تن است. ترکیه جزو ۱۰ تولید کننده بزرگ فولاد جهان 

و از مهم ترین تولید کننده های این فلز در اروپاست.
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اس��تاندار خراسان جنوبی گفت: طرح تولید تایرهای معدنی 
با محوریت شرکت کویر تایر و با همراهی صندوق بازنشستگی 
مس، مجتمع صنعتی معادن گل گهر و چند معدن دیگر کشور، 

عملیاتی می شود.
به گزارش روابط عمومی اس��تانداری خراسان جنوبی، حمید 
ملانوری در دیدار با مدیرعامل ش��رکت سرمایه گذاری امید در 
ته��ران افزود: در این طرح جدید، کویر تایر به تولید تایر دامپ 
ت��راک )تایرهای معدنی( ویژه کامیون های بزرگ معدنی اقدام 

خواهد کرد. 
وی گفت: این طرح با سرمایه گذاری چند صد میلیارد تومانی، 
زمینه اش��تغال بیش از ۱۰۰ نفر را فراهم می کند و درآمدزایی 
و کمک به توسعه استان از دیگر پیامدهای این طرح توسعه ای 

اس��ت.  اس��تاندار خراس��ان جنوبی از اجماع چند معدن بزرگ 
کش��ور برای توس��عه کویر تایر خبر داد و افزود: سرمایه گذاری 
ش��رکت امید برای اجرای طرح توس��عه کویر تایر که در س��فر 
مدیرعامل این ش��رکت به اس��تان مطرح ش��ده بود نیز یکی از 
محورهای گفت وگوی امروز بود.  وی اظهار کرد: نیاز ۶ میلیون 
دلاری کویر تایر برای اجرای این طرح نیز با نظر مساعد شرکت 
س��رمایه گذاری امید همراه ش��د. این نشس��ت با حضور رئیس 
هیات مدیره شرکت ملی صنایع مس ایران و مدیرعامل شرکت 
کویر تایر برگزار و درباره طرح توس��عه کویر تایر رایزنی شد. در 
پی سفر »حسین مدرس خیابانی« مدیرعامل شرکت مدیریت 
س��رمایه گذاری امید به خراس��ان جنوبی در ۲۸ آبان امس��ال 
معاون هماهنگی امور اقتصادی اس��تاندار خراس��ان جنوبی از 

س��رمایه گذاری یکصد میلیون دلاری در صنعت لاس��تیک این 
اس��تان خبر داد و گفت: با این س��رمایه گذاری، طرح توس��عه 

کارخانه کویر تایر محقق می شود.
مش��یرالحق عابدی تصریح کرد: با اجرای طرح توس��عه کویر 
تایر، سالانه به میزان ۴۰ هزار تن لاستیک تمام رادیال سیمی 
ویژه خودروهای س��نگین تولید می شود و با این اتفاق، ظرفیت 

تولید لاستیک در کویر تایر بیش از ۲ برابر افزایش می یابد.
وی افزود: با توجه به رشد روزافزون قیمت مواد اولیه، حقوق 
و دس��تمزد کارگران، نرخ ارز و ظرفیت محدود کارخانه، ادامه 

شرایط موجود برای کویر تایر مقرون به صرفه نیست.
وی بیان کرد: تحقق این طرح توسعه، زمینه اشتغال ۷۰۰نفر 
را فراهم می کند و بعد از حل ش��دن مس��ائل ارزی و مالی، در 

مدت 3 س��ال این طرح به نتیجه می رس��د. سید محمدحسین 
زینلی، مدیرعامل شرکت کویر تایر در آبان امسال با بیان اینکه 
طرح توس��عه کویر تایر با مش��کل مواجه ش��ده است، خواستار 
حمایت از این طرح ش��ده بود که مورد توجه مس��ئولان ارش��د 

استان قرار گرفت.
وی از تولی��د ۲ میلی��ون و ۴۱3 هزار حلق��ه انواع تایر رادیال 
سواری در ۷ ماه نخست امسال در این کارخانه خبر داد و گفت: 
در سال جهش تولید و با تلاش کارکنان تلاشگر این مجموعه، 
میزان تولید تایر نس��بت به مدت مش��ابه س��ال قبل به لحاظ 

حلقه ای ۴۹ درصد رشد نشان می دهد.
کوی��ر تایر در نزدیکی بیرجن��د بزرگ ترین مجموعه صنعتی 

خراسان جنوبی است.

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان مرکزی 
گفت: ۸۹۲ میلیارد ریال حقوق دولتی از محل فعالیت های 
معدنی امس��ال در این استان وصول ش��د که معادل رقم 
سال گذشته اس��ت. سعید جعفری کرهرودی در گفت وگو 
با ایرنا اف��زود: حقوق دولتی معادن مطابق قانون معادن و 
آیین نام��ه اجرای��ی مربوط به آن و بر اس��اس قیمت ماده 
معدنی محاس��به می ش��ود. وی اظهار کرد: حقوق دولتی 
معادن مطابق قانون به خزانه دولت واریز می شود و سپس 
۱۵ درصد آن برای توسعه فعالیت های این رشته اقتصادی 
به اس��تان برگشت داده می ش��ود. کروهرودی اظهار کرد: 
یک ه��زار و۱۴۰ میلی��ارد ریال امس��ال از س��وی بخش 
خصوصی در معادن اس��تان مرکزی س��رمایه گذاری ش��د 
که نسبت به مدت مشابه پارسال رشد قابل توجهی داشته 
اس��ت. وی با بیان اینکه س��رمایه گذاری در معادن استان 
مرک��زی از س��وی بخش خصوصی بی��ش از ۲۰۰ فرصت 
شغلی در این حوزه به دنبال داشته است، افزود: ۲۲ پروانه 
اکتشاف، 3۲ گواهی کشف و 3۱ پروانه بهره برداری معادن 
نیز امس��ال در نقاط مختلف این اس��تان صادر شد. وی با 

بی��ان اینکه ذخیره قطعی مواد معدنی اس��تان مرکزی ۷ 
میلیون ۴۷۱هزار تن ارزیابی می ش��ود، گفت: بیش از ۴۲ 
نوع ماده معدنی در اس��تان شناسایی شده و امکانات برای 
استخراج تنگستن، قلع و مولیبدن، طلا، مس، آندالوزیت، 
مرمریت س��یاه، گرانیت، کانی های قیمتی و زینتی شامل 
فیروزه، کریزوکولا، جاسیر، آزوریت و مالاکیت، عقیق، بلور 
کوارتز، ارپیمان )سولفور آرسنیک(، بنتونیت و کلسیت در 
منطقه وجود دارد. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان مرکزی اضافه کرد: معادن کانون محوری در حوزه 
کسب و کار و درآمدزایی و پیشبرد امور توسعه پایدار است 
که باید سهم آنها در حوزه تولید و بالابردن درآمد ناخالص 
ملی به خوبی دیده ش��ود. اس��تان مرکزی با حدود ۵۵۰ 
معدن و استخراج سالانه ۱۴ میلیون تن ماده معدنی، رتبه 
هفتم معدنی کش��ور را به خود اختصاص داده و تاکنون از 
۵۷ نوع ماده معدنی موجود در کشور ۴۲ نوع آن در استان 
مرکزی شناسایی شده اس��ت که 3۵ نوع ماده معدنی در 
این خطه بهره برداری می ش��ود. بیش از چهار هزار نیروی 

کار در معادن استان مرکزی فعالیت دارند.

رئی��س س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت اس��تان س��منان از 
فعال س��ازی ۲۵ معدن راکد این اس��تان در ۲ ماه ابتدایی پاییز خبر 

داد.
به گزارش ایسنا، علی تشنه دل بر اساس بخشنامه های موجود در 
خصوص فعال س��ازی معادن، پس از اینکه مجوز برای بهره برداری 
از مع��ادن صادر ش��د، در صورتی که س��رمایه گذار پ��س از مهلت 
تعیین ش��ده نس��بت به تحقق تعهد های خود اقدام نکند، اقدامات 

باطل سازی مجوز های بهره برداری در دستور کار قرار میگیرد.
شناسایی معادن تعطیل و علت یابی و آسیب شناسی این واحدها 
در استان در دستور کار قرار دارد. اجرای دقیق بخشنامه های ابلاغی 
در حوزه فعال سازی معادن از سوی سازمان صنعت، معدن و تجارت 

استان به صورت ویژه در حال انجام است.
بر اساس ارزیابی هایی که از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
صورت گرفت، از ۶۴۸ معدن موجود در استان بالغ بر ۲3.۵ درصد به 
تعداد ۲۷۴ مورد غیر فعال است. وی از شناسایی معادن راکد فصلی 
این اس��تان در مردادماه با هدف فعال س��ازی این معادن، خبر داد و 
افزود: با شناس��ایی این معادن، فعال س��ازی آنها در دستور کار قرار 
گرفت و پس از انجام این اقدامات، میزان واحدهای معدنی غیرفعال 

در اس��تان به ۲3 ۴. درصد کاهش یافت. این عضو کارگروه اش��تغال 
اس��تان ادامه داد: در مهرماه و آبان ماه امس��ال و به واسطه اقدامات 
انجام ش��ده، تعداد ۲۵ واحد معدنی دیگر در اس��تان فعال شد و این 

فرآیند همچنان در دستور کار قرار دارد.
وی گفت: برنامه ها و سیاس��ت های ما در سازمان صنعت، معدن و 
تجارت اس��تان سمنان مبتنی بر تصمیمات و سیاست های شورای 
معادن کش��ور و اس��تان، بر این موضوع اس��ت که پس از شناسایی 
معادن غیرفعال و راکد و باطل شدن پروانه بهره برداری آنان، معادن 

نباید بلوکه شوند.
تش��نه دل تصریح کرد: ضمنا هدف اصلی از فعال س��ازی معادن 

در استان. بسترسازی برای بهره برداری مجدد از این  معادن است.
وی ی��ادآوری کرد: با توجه به وضعیت اقتصادی موجود و فش��ار 
تحریم های دش��منان، مزیت نس��بی ما در بحث ب��رون رفت از این 

شرایط در استان، توجه به معادن و فعال سازی این واحدها است.
 رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان س��منان اظهار 
کرد: باید همراهی و همکاری بین تمامی دس��تگاه ها وجود داش��ته 
باش��د تا روند شناسایی و فعال سازی معادن راکد، منجر به تعطیلی 

دائم نشود.

طرحتولیدتایرهایمعدنیدرخراسانجنوبیاجرامیشود

فعالسازی25معدنراکدسمنان۸۹۲میلیاردریالحقوقدولتیمعادندراستانمرکزیوصولشد

سرنوشت معادن البرز مرکزی پس از واگذاری 

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تج��ارت آذربایجان غربی 
از مهل��ت س��ه ماهه برای احی��ای ۱۲۰ واح��د معدنی راکد و 

نیمه فعال استان خبر داد.
غلامرضا بابایی درباره مس��ائل و مشکلات پیش روی معادن 
اس��تان در گفت وگ��و با مهر با بیان اینک��ه نزدیک ۴۸۰ واحد 
معدنی در اس��تان وجود دارد، اظهار کرد: در زمینه اس��تفاده 
از ظرفیت معادن اس��تان طرح احیای معادن نیمه فعال و راکد 
آغاز ش��ده است که تا پایان سال ۱۲۰ معدن راکد استان باید 

احیا شوند.
وی ادامه داد: بر اساس دس��تورالعمل وزارت صنعت، معدن 

و تج��ارت، مع��ادن و محدوده ه��ای اکتش��افی اس��تان که تا 
پایان اس��فند س��ال ۱3۹۸ غیر فعال بوده و اقدامی نسبت به 
فعال سازی این معادن و محدوده ها از طرف معدنکاران صورت 

نگرفته، از مدار اکتشافی خارج و خلع ید می شوند.
بابایی بروکراسی اداری و طولانی بودن فرآیند استعلام منابع 
طبیعی و برخی دس��تگاه های اجرای��ی، معارضان محلی، نبود 
صنایع فرآوری مرتبط با حوزه معدن را از مهم ترین چالش های 
پیش روی این بخش دانست و اضافه کرد: توسعه و فعال سازی 
مع��ادن زمینه س��از آبادانی و رفع مش��کلات زیرس��اختی در 
شهرس��تان ها است در این زمینه باید موانع استفاده از ظرفیت 

توسعه معادن با همکاری دس��تگاه های اجرایی برداشته شود. 
رئیس س��ازمان صنعت، مع��دن و تج��ارت آذربایجان غربی از 
دریاف��ت 3۰ میلیارد ریال حق دولتی معادن در طول امس��ال 
خب��ر داد و گفت: بخش زیادی از مبلغ مربوط به معادن طلای 
تکاب اس��ت که با توجه به مسائل و مشکلات شهرستان تکاب 
و شهرستان های استان این مبلغ در توسعه و محرومیت  زدایی 

منطقه هزینه شده است.
وی خاطرنشان کرد: افزایش وصول حقوق دولتی در امسال 
نشانگر فعال شدن معادن استان بوده که امید است با افزایش 
این مبالغ تا پایان امسال و تخصیص سهم ۱۵ درصدی آن به 

استان بتوانیم خدمات زیرساختی بیشتری را در مناطق معدن 
خیز اس��تان انجام دهیم. بابایی ذخیره قطعی معادن استان را 
بی��ش از یک میلیارد و ۲۱۴ میلیون ت��ن عنوان کرد و گفت: 
س��الانه بی��ش از ۱۷ میلیون تن انواع مواد معدنی در اس��تان 
اس��تخراج می ش��ود که بخش زیادی از آن ب��ه صورت خام از 
استان خارج می شود. وی با بیان اینکه تاکنون بیش از 3۶هزار 
و ۶۶۷ میلیارد ریال در زمینه معادن اس��تان س��رمایه گذاری 
شده، افزود: هم اکنون ۵۱ نوع ماده معدنی در آذربایجان غربی 
شناسایی و کشف شده که با این آمار، این استان به لحاظ تنوع 

ماده معدنی در جایگاه سوم کشور قرار دارد.

۱۲۰واحدمعدنیراکدآذربایجانغربیاحیامیشود

گروه معدن

ب��ه مدد بی تدبیری برخی متولیان، با واگذاری به 
بخش خصوصی، نبض اقتصاد منطقه برای همیشه 
متوقف ش��د و ب��ا مرگ معادن الب��رز مرکزی، غبار 

محرومیت بر سوادکوه نشست.
ب��ه گزارش تس��نیم، روزگاری معادن ارزش��مند 
زغال س��نگ البرز مرکزی س��وادکوه، به  عنوان یکی 
از مهم ترین قطب های اقتصادی کش��ور محس��وب 
می ش��د و حدود ۷ هزار نفر از آن ارتزاق می کردند. 
منب��ع زغالی غنی که هزاران کارگر از نقاط مختلف 
مازندران و اس��تان های مجاور خاطرات زیادی از آن 

دارند.
ام��ا به مدد بی تدبیری برخی متولیان، با واگذاری 
ب��ه بخ��ش خصوصی، نب��ض اقتص��اد منطقه برای 
همیش��ه متوقف شد و با مرگ معادن البرز مرکزی، 
غبار محرومیت بر س��وادکوه نشست. به گفته برخی 
کارشناسان، در آن دوران می شد که البرز مرکزی را 
پویا نگه داش��ت اما اهداف نامطلوب، تیشه به ریشه 
اقتصاد پویای صنایع در سوادکوه زد و ترجیح دادند 
معادن البرز مرکزی نوستالژی برای نسل های آینده 
ش��ود. پس از آن رکود اقتص��ادی غم انگیز، عده ای 
از کارکنان و بازنشس��تگان شرکت زغال سنگ البرز 
مرکزی با تعداد ۶۲۷ نفر س��هامدار، شرکت صنعتی 
و معدنی س��امان س��وادکوه را در سال ۸3 به منظور 
بهره برداری از معادن خصوصی، تاسیس کردند. اگر 
چه در طول این س��ال ها بارها بحران های اقتصادی 
را پشت س��ر گذاشتند و حتی چندین مرحله شاهد 
اعتصاب و اعتراض کارگران این ش��رکت بوده ایم، با 
این حال تاکنون توانسته به حیات خود ادامه دهد.

اما آن چیزی که این روزها سبب ایجاد حساسیت 
و واکنش ه��ا در بین مردم شهرس��تان ش��ده، خبر 
ف��روش این ش��رکت به ش��رکت ذوب آهن اصفهان 
است. خبر فروش بزرگ ترین شرکت صنعتی معدنی 
خصوصی مازن��دران، بازخوردهای منفی زیادی در 
سطح جامعه داشته و مخالفت های مردمی را شاهد 
هس��تیم. در واق��ع علت این مخالفت ه��ا، نگرانی از 
دچار شدن سرنوشت این شرکت به سرنوشت زغال 
س��نگ البرز مرکزی اس��ت. اگرچ��ه اعضای هیات 
مدیره این ش��رکت، نگرانی ه��ای مردمی را طبیعی 
می دانن��د ام��ا معتقدند فروش این ش��رکت، کمک 
بزرگی ب��رای حفظ ادامه حیات آن اس��ت. اعضای 

هیات مدیره س��امان در نشس��تی ب��ا خبرنگاران، با 
شفاف س��ازی مواضع و بیان علت های فروش، نوید 
آینده روش��نی از این فرآیند را داده اند. ش��وکت الله 
آزادی، رئیس هیات مدیره شرکت صنعتی و معدنی 
س��امان س��وادکوه دغدغه مردم��ی را تعصب مردم 
شهرس��تان دانست و خاطرنشان کرد: دغدغه مردم 
س��وادکوه در ای��ن مورد قابل درک اس��ت و این به 
دلی��ل تعصبی اس��ت که آنها دارند.از س��ال ۸3 که 
تاسیس شد تا سال ۹3 فراز و نشیب های زیادی طی 
شد. در س��ال ۹3 و ۹۴ سهامداران تصمیم گرفتند 
که ش��رکت را از طریق کارشناس��ان دادگس��تری 
ارزیابی و به مزایده و فروش برس��انند. در س��ال ۹۷ 
 نی��ز در مجمع عمومی س��هام داران تاکید بر فروش 
ش��ده بود. آزادی با بیان اینکه در س��ال ۹۴ به علت 
قیم��ت پایین��ی که از س��وی خریداران پیش��نهاد 
می ش��د، فروش انجام نگرفت، افزود: در همان سال 
۹۴ ه��م روی آه��ن اصفه��ان خریدار ب��ود اما همه 
خریداران در آن موقع قیمت پایین پیش��نهاد داده 
بودند و فروش انجام نش��د.اما اکنون به دلیل قیمت 
زغ��ال، افزایش تولید ش��رکت، تراز مثبت این چند 
س��ال و وضعیت سوددهی شرکت، رغبت خریداران 
بیش��تر ش��د و پیام مذاکره دادند و ما هم مذاکره را 

پذیرفتی��م.  آزادی علت تصمیم فروش ش��رکت را 
ش��رایط اقتصادی فعلی بع��د از تحریم ها و بالابودن 
هزینه ها برش��مرد و گفت: تصمیم به فروش گرفته 
ش��د به دلیل شرایط تورمی جامعه، سلایق مختلف 
سهام داران، عدم سرمایه گذاری امکان کاهش تولید 
و افزای��ش هزینه ه��ا را در ب��ر داش��ت. از طرفی به 
دلیل ش��رایط تورمی و گرانی تجهیزات، برای ایجاد 
مقررات ایمنی امکان س��رمایه گذاری نبود.طبیعتا 
باید با خری��دار مذاکره انجام می دادیم. وی تصریح 
ک��رد: اگرچه اکنون با توجه به فروش زغال فرآوری 
شده، ش��رایط شرکت از پوشش هزینه ها همخوانی 
داش��ت اما برای چش��م انداز آینده چنین شرایطی 
نبود و بهترین تصمیم را سهام داران گرفتند که باید 
به اهلش س��پرده شود. اعضای هیات مدیره نیز تابع 
تصمیمات س��هام داران هستیم.  رئیس هیات مدیره 
شرکت سامان، علت خرید شرکت از سوی ذوب  آهن 
اصفهان را نیاز این ش��رکت به زغال دانست و گفت: 
ش��رکت های فولادی واحدهای اصلی و شرکت های 
زغالی واحد های فرعی محسوب می شوند. مواد اولیه 
را مع��ادن و زنجی��ره مواد اولی��ه را فراهم می کنند. 
آزادی ب��ا بی��ان اینکه ذهنیتی نادرس��ت در جامعه 
پیش آمده که ذوب آهن اصفهان شرکتی خصوصی 

اس��ت، افزود: این ذهنیت درس��ت نیست چراکه ما 
با خود ش��رکت ذوب آهن اصفهان طرف هس��تیم و 
آرم این ش��رکت در صورت جلسات مذاکرات است. 
پای ش��رکت خصوصی در میان نیس��ت.در مذاکره 
حساس��یت منطقه را تذکر دادیم.البرز شرقی را نیز 
ذوب آهن اصفهان خریداری کرده بود و می بینیم که 
چقدر رونق دارد.تمام تحقیقات لازم را انجام دادیم. 
دغدغه ما، دغدغه منطقه است. فروش به ذوب آهن 
اصفهان برای س��امان آینده دار است. پس از فروش 

همت متنفذین منطقه را برای مدیریت می طلبد. 
وی، سرنوش��ت ش��رکت ایثارگ��ران را تجربه ای 
ب��رای س��امان برش��مرد و تصری��ح کرد: ش��رکت 
س��امان بزرگ ترین ش��رکت خصوصی تولید زغال 
اس��ت. اما ب��رای افزای��ش ایمنی و به��ره وری لازم 
به س��رمایه گذاری اس��ت ک��ه در توانمان نیس��ت. 
چش��م انداز نش��ان داد نمی توانی��م مدیریت کنیم. 
سرنوش��ت ش��رکت ایثارگ��ران تجرب��ه ای برایمان 
 ش��د. مناف��ع منطق��ه را ب��ه مناف��ع س��هامداران 

ترجیح دادیم.
آزادی افزود: ذوب آهن اصفهان می تواند اش��تغال 
را افزایش دهد. مذاکره ای که با خریدار داش��تیم با 
یک نگاه مثبت و معامله برد-برد بود. قیمت فروش 

۱۶۴ میلیارد تومان است که ۷۰ درصد ابتدا گرفته 
خواهد ش��د و 3۰ درصد باقی مانده پس از واگذاری 
کام��ل دریافت می ش��ود. از مح��ل ۷۰ درصد ابتدا 
بدهی پرداخت خواهد شد و هرچه ماند در حسابی 
ق��رار می گی��رد تا تصمیم بگیریم به چه ش��کلی به 

سهامداران پرداخت شود. 
رئیس هیات مدیره شرکت صنعتی و معدنی سامان 
سوادکوه، درمورد نگرانی مردمی نسبت به سرنوشت 
نیروهای کار، گفت: هرشرکتی که بیاید، الزام قانونی 
وجود دارد و به دلیل ادامه فعالیت کارگاه نمی توانند 
کارگ��ران را اخراج کنند. اما درباره نیروهای مازاد و 
خدماتی مس��لما نیروهای بومی برای شان به صرفه 

است و مسلما از بومیان به  کارگیری خواهد شد.
وی درمورد سرنوش��ت خود ش��رکت سامان نیز 
بیان کرد: وقتی ش��رکتی اموال خود را می فروش��د 
ادامه س��رمایه گذاری یا منحل شدن، تشخیص آن 
با س��هام داران، هیات مدیره و تصمیم مجمع است. 
از لحاظ قانونی، ش��رکت تس��ویه گرفته و تمام شده 

است.
سرنوشت غم انگیز معادن زغال  سنگ البرز مرکزی 
که نتیجه نابخردی های برخی متولیان در آن دوران 
ب��وده، تجربه تلخی در اذهان عمومی س��وادکوه به 
یادگار گذاش��ته اس��ت. از این روی حساس��یت ها و 
مخالفت های زیادی نس��بت به ف��روش بزرگ ترین 
ش��رکت صنعت��ی و معدنی خصوص��ی مازندران را 

به وجود آورده است.
ای��ن واکنش ه��ا باتوجه به محرومی��ت منطقه و 
مرگ اقتصادی صنایع در طی سال های اخیر کاملا 
طبیعی و نشان دهنده تعصب مردمی به داشته های 
شهرستان است و مطالبه گری حق مسلم مردم برای 

دانستن علت ها و معلول ها است.
گمانه زنی ه��ای مردم��ی درمورد آین��ده نامعلوم 
و پر ریس��ک شرکت س��امان پس از فروش، اگرچه 
در س��طح جامعه همچنان بح��ث محافل و یکی از 
موضوع��ات اصلی مطالبه مردمی ش��ده اما به گفته 
آنچه مدیران و مس��ئولان این شرکت بیان کرده اند، 
کلید ادامه حیات شرکت سامان سوادکوه در دستان 
ذوب آه��ن اصفهان خواهد بود و بهترین تصمیم در 

این بازه زمانی اعلام شد.
نوید آینده روشن این شرکت از سوی متولیان آن 
ش��اید امیدی در دل مردم ایجاد کند. امید است آن 

شود که متولیان سامان وعده داده اند.

روندخوبفاز۴
سیماندورود

کارخان��ه س��یمان دورود ب��رای اینک��ه ب��ه 
فعالی��ت اش ادام��ه ده��د، نیازمن��د نوس��ازی 
تجهی��زات بوده و بر همین اس��اس پروژه فاز ۴ 
آن خ��رداد ۹3 در س��فر هیات دول��ت یازدهم 
به لرس��تان و با حضور عل��ی ربیعی، وزیر وقت 
تع��اون، کار و رفاه اجتماعی کلنگ زنی ش��د و 
قرار بود در مدت 3۶ ماه این فاز به بهره برداری 

برسد.
به گزارش ایسنا، ربیعی در مراسم کلنگ زنی 
گفته ب��ود: »زمان بهره برداری این فاز را طوری 
مشخص کنید که بنده وزیر باشم تا دوباره برای 
بهره برداری به اینجا س��فر کنم و پیش بینی ما 
تکمیل این فاز در مدت س��ه س��ال است« ولی 
وی بعد از چند س��ال اس��تیضاح ش��د و پروژه 
حتی آغ��از به کار نکرد و اس��فند ۹۷ این بار با 
حضور محمد ش��ریعتمداری وزیر تعاون، کار و 

رفاه اجتماعی کلنگ زنی شد.
در زمان تعطیلی پروژه بارها وعده آغاز به کار 
آن از زبان مس��ئولان ملی و استانی شنیده شد 
اما در عمل اتفاق خاصی رخ نداد و فاز ۴ سیمان 
دورود فقط روی کاغذ »پروژه« بود اما اس��فند 
۹۷ بهار امیدواری در دل مردم این شهرس��تان 
زنده ش��د تا به مطالبه دیرینه خودش��ان برای 

احداث فاز جدید کارخانه کهنسال برسند.
در فاز ۴ قرار اس��ت س��یمان خاکس��تری با 
ظرفی��ت یک میلیون و ۷3۲ هزار و ۵۰۰ تن در 
سال تولید  شود و مربوط به وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی)ش��رکت شستا( و وزارت صنعت، 

معدن و تجارت است.
شریعتمداری، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در مراس��م کلنگ زنی دوباره این فاز گفته بود: 
شهر دورود با اسم سیمان همزاد است؛ مردم در 
این منطقه با وجود سختی ها و مشکلات زیست 
محیطی س��یمان اما همچنان به این صنعت و 
کارخانه احساس خوبی دارند. در اجرای این فاز 
علاوه بر اهداف اقتص��ادی، اهداف اجتماعی نیز 

پیگیری می شود.
این صحبت ها در حالی مطرح شد که پس از 
آن مراس��م نیز پروژه آنگونه که انتظار می رفت 
پیش نرفت و فرماندار دورود گفته بود که بانک 
رف��اه به تعهدات عمل نکرده و مش��کل س��هم 
مالکان��ه در ای��ن پروژه بین این بانک و شس��تا 
مشکل س��از ش��ده و در طرف مقابل شستا پای 

کار است و منابع مورد نیاز را تامین می کند.
پ��س از صحبت ه��ای فرمان��دار دورود و ب��ا 
پیگیری های اس��تاندار لرستان و نماینده مردم 
این شهرس��تان در مجلس پروژه از رکود درآمد 

و پروژه دوباره فعالیت خودش را از سر گرفت.
مجتب��ی بیرانون��د، فرمان��دار دورود درب��اره 
آخری��ن وضعی��ت این پ��روژه به ایس��نا گفت: 
خوش��بختانه مش��کلات فاز ۴ کارخانه سیمان 
دورود ح��ل ش��ده، پروژه فعال اس��ت و پس از 

تعطیلی روند خوبی دارد.
وی اضاف��ه ک��رد: در مجم��وع می توان گفت 
که این پروژه حدود ۱۶ تا ۱۷ درصد پیش��رفت 
فیزیکی دارد و امید می رود این روند ادامه یابد.
بیرانوند یادآور ش��د: شرکت فارس خوزستان 
اعتب��ار خوب��ی را ب��ه کارخانه س��یمان دورود 
اختصاص داده و درصدیم که علاوه بر فاز ۴ در 

فازهای دیگر نیز فعالیت های اجرا شود.
فرمان��دار دورود تصری��ح کرد: در این راس��تا 
مشکل ریزگردهای فاز دو این کارخانه نیز رفع 

شده است.
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افزایش ش��دید نرخ میلگرد و آهن در یک سال گذشته، 
باعث ش��ده بس��یاری از پروژه های س��اختمانی و عمرانی 
متوقف شود؛ در این زمینه عضو هیات مدیره کنفدراسیون 
صنعت اعلام می کند ک��ه نوردکاران با وجود آنکه از مواد 
اولیه ارزان استفاده می کنند اما محصول تولیدی شان را بر 

اساس نرخ روز دلار بازار آزاد عرضه می کنند.
به گ��زارش ایلنا، جواد خوانس��اری، عض��و هیات مدیره 
کنفدراس��یون صنع��ت گف��ت: این رش��د ن��رخ بیش از 
۳۰۰درصد ب��وده که پیامدهای نامطلوب��ی در پروژه های 

زیرساختی کشور گذاشته است.
به گفته وی، ن��وردکاران باوجودآنکه از مواد اولیه ارزان 
استفاده می کنند اما محصول تولیدی شان را بر اساس نرخ 
روز دلار و طبق نرخ جهانی به بازار آزاد عرضه می کنند و 
اص��رار آنها به خریدوفروش محصول خارج از بورس نیز با 
انگیزه داشتن آزادی عمل کامل برای افزایش دادن ناروای 

نرخ محصولات خود در بازار آزاد است.
عضو هیات مدیره س��ندیکای ش��رکت های س��اختمانی 
ادامه داد: در یک س��ال گذش��ته بیش از ۳۰۰ درصد نرخ 
آهن افزایش یافته و در نتیجه، هزینه تمام ش��ده ساختمان 

به شدت رشد یافته است.
خوانس��اری تصریح کرد: این در حالی اس��ت که ما در 

کش��ور، مواد خام تولی��د آهن و میلگرد را ف��راوان داریم 
و نی��ازی به واردات این مواد نیس��ت. بنابراین انتظار این 
اس��ت که با افزایش نرخ ارز، ن��رخ این محصولات همپای 

آن رشد نکند.
او تصریح کرد: کارخانجات نورد نیز از قدیم در کش��ور 
ب��وده و ش��مش را به اش��کال مختل��ف ن��ورد می دادند. 
بیش��تر ای��ن کارخانجات در دوران س��ازندگی، تأس��یس 
ش��د و با ظرفیت بالا تا به امروز مش��غول فعالیت هستند. 
بنابرای��ن در بحث تولید محصولات نوردی، نه با مش��کل 
 م��واد اولی��ه مواجه هس��تیم و ن��ه کمب��ود کارخانه های

نورد داریم.
خوانساری ضمن ابراز تأسف از اینکه اغلب کارخانجات، 
ن��رخ محصولات تولیدی خود را بر اس��اس ن��رخ روز دلار 
تعیی��ن می کنند و بر اس��اس همین محاس��بات نیز نرخ 
میلگرد از کیلویی ۸۰۰ تومان به ۱۵ هزار تومان رس��یده 
است. این در شرایطی است که از شمش خریداری شده از 

بورس با قیمت های پایین استفاده می کنند.
عضو هیات مدیره کنفدراس��یون صنع��ت توضیح داد: با 
وجود آنک��ه تولیدات نوردکاران از م��واد اولیه موجود در 
کش��ور به  دست می آید اما قیمت ها بی حساب  و کتاب بالا 

می رود و از هیچ منطقی پیروی نمی کند.

او ادام��ه داد: قاع��ده قیمت گ��ذاری ن��وردکاران نی��ز 
ب��ه این ش��کل اس��ت که ن��رخ جهانی را رص��د می کنند 
ک��ه مثلا نیم دلار اس��ت و نرخ داخلی را نی��ز همان نیم 
دلار اع��لام می کنن��د. ح��ال  آنک��ه، ارزش نی��م دلار در 
س��ال ۹۶، مع��ادل ۱۵۰۰ توم��ان بود اما اکن��ون، ارزش 
 هم��ان نی��م دلار، حداق��ل به ۱۳ ه��زار تومان رس��یده

 است.
عضو هیات مدیره س��ندیکای شرکت های ساختمانی با 
یادآوری وابس��تگی شدید صنایع کش��ور به آهن و فولاد، 
متذکر ش��د: از صنعت س��اختمان تا صنعت لوازم خانگی 
و تا صنایع راه س��ازی وابس��تگی غیرقابل ان��کاری به این 
محص��ولات دارد لذا افزایش چند برابری نرخ آهن، هزینه 

تمام شده تمام تولیدات صنعتی را بالا می برد.
او خاطرنش��ان کرد: افزایش هزینه تمام ش��ده تولیدات 
صنعت��ی و س��اختمان، فقط منجر به گران��ی کالاها برای 
مصرف کننده نشده بلکه این اتفاق پیامد نامطلوب تری نیز 
داشته و آن متوقف شدن بسیاری از پروژه های ساختمانی 

و پروژه های عمرانی بوده است.
خوانس��اری گفت: ازآنجاکه دولت پول��ی برای پرداخت 
مطالب��ات پیمان��کاران ن��دارد؛ به آنه��ا اوراق می دهد. اما 
پیمان��کاران ناچارن��د برای پیش��برد طرح ها، م��واد اولیه 

موردنی��از خ��ود را نق��دی خری��داری کنن��د. در چنین 
وضعیتی، رش��د قیمت ها در ش��رایطی که دولت اوراق با 
سررس��ید 2 تا 4ساله به پیمانکار می دهد؛ ضربه سنگینی 

به توسعه طرح های عمرانی وارد کرده است.
او ادامه داد: اکنون، اگر برای خرید آهن اقدام کنید باید 
پیش از ارس��ال آهن پول را به  ص��ورت نقدی به کارخانه 
تحویل دهید. اما اگر بخواهید با دولت تسویه کنید؛ دولت 
درازای مطالب��ات ش��ما اوراق مدت دار می ده��د که نرخ 

۱۵درصد در 4سال دارد.
خوانس��اری گفت: با اعتراض های��ی که بخش خصوصی 
داش��ت؛ به��ره ۱۵ درص��د در نظ��ر گرفتند ام��ا این نرخ 
۱۵درصد در 4س��ال یک بار، تعلق می گیرد و نه هر س��ال 
۱۵ درص��د. بنابراین برای پیمانکاران به  هیچ  عنوان صرفه 

اقتصادی ندارد.
عضو هیات مدیره سندیکای ش��رکت های ساختمانی با 
اشاره به اینکه نرخ سیمان و آهن حدود ۳۰ درصد هزینه 
ساخت را ش��امل می شود، ادامه داد: این هزینه مربوط به 
اسکلت ساختمان است. اما وقتی هزینه های دیگر مثل در 
و پنجره و س��ایر لوازم به کار رفته در ساختمان که با آهن 
ساخته می شود را نیز محاسبه کنیم؛ سهم آهن در هزینه 

تمام شده، افزایش چشمگیری می یابد.

تولیداتنوردکارانبراساسنرخدلارعرضهمیشود

رکودبربازارفولادسایهمیافکند
مرضیه احقاقی 

خبرنگار

شروع فصل س��رما و بارندگی به طور سنتی 
حاک��ی از روزه��ای رکود در ب��ازار آهن آلات 
به ویژه محصولات فولادی س��اختمانی اس��ت. 
رک��ودی ک��ه زمینه اف��ت قیمت ه��ا را فراهم 
می کند. در س��ال ج��اری نیز از اواس��ط آبان 
ش��اهد گس��ترش رکود در بازار آهن و فولاد 
بودی��م. تا جایی که قیم��ت میلگرد به حدود 
۱۰۰۰۰۰ ری��ال نیز کاهش یافت. اما برخلاف 
انتظارها این رون��د نزولی چندان دوام نیاورد. 
سیاس��ت  گذاری اشتباه مس��ئولان به ویژه در 
شیوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضا در زنجیره 
فولاد تاثیر بس��زایی بر تغییر مس��یر قیمت ها 
داشته اس��ت. طبق این شیوه نامه، قیمت پایه 
شمش فولاد در بورس کالا براساس ۸۰ درصد 
قیمت ش��مش در منطقه س��ی آی اس تعیین 
می ش��ود. این درحالی است که قیمت شمش 
در منطق��ه س��ی آی اس به مرات��ب گران تر از 
شمش صادراتی ایران است. همین موضوع نیز 
زمینه رش��د قیمت فولاد و محصولات وابسته 
به آن را فراهم کرد. البته دلایل دیگری مانند 
رش��د قیمت فولاد در بازارهای جهانی نیز در 

این روند رو به رشد اثرگذار بوده اند. 
سایهسرمابربازارفولاد�

قیمت ف��ولاد در ب��ازار آزاد از نیمه آبان در 
روندی نزولی قرار گرفت. این روند رو به افت از 
ابتدای آذر سال جاری شدت گرفت. کمترین 
قیمت ثبت ش��ده برای میلگرد س��ایز ۸ برابربا 
۱۰2۰۰۰ ریال و در تاریخ ۵ آذر گزارش شده 
است. همانطور که در نمودار مشاهده می شود 
این قیمت کمترین نرخ ثبت شده برای میلگرد 
در پاییز اس��ت. میلگرد سایز ۸ در ابتدای مهر  
با نرخ ۱۱۸۰۰۰ ریال به فروش رفت؛ یعنی در 
این ب��ازه زمانی حدود 2 ماهه نرخ فروش این 
محصول ساختمانی بیش از ۱۵ درصد کاهش 
یافته اس��ت. دلایل متعددی برای این کاهش 

قیمت یاد می شود. 
به گزارش »روزگار معدن« شروع فصل سرما 
و بارندگ��ی آغ��ازی برای کاه��ش تقاضا برای 
محصولات فولادی س��اختمانی اس��ت. همین 
اف��ت تقاضا نیز زمینه کاهش قیمت میلگرد را 
در ب��ازار آزاد فراهم می کن��د. در همین حال، 
ورود نرخ دلار به مس��یر نزول��ی نیز روند افت 
قیمت میلگرد را تقویت و در ادامه، مکانیس��م 
بازار زمینه اف��ت قیمت  محصولات فولادی را 

فراهم کرد.
از آنجاک��ه فعالیت های ساخت وس��از تقریبا 
تا اواخر زمس��تان با رکود همراه است، انتظار 
می رفت این روند نزولی قیمت ادامه دار باشد. 
تا جایی که به عقیده بسیاری از فعالان صنعت 
ف��ولاد، حتی رش��د نرخ ارز هم نمی توانس��ت 
تغییر محسوسی در خرید و فروش محصولات 
فولادی ایجاد کند. ام��ا برخلاف انتظارها این 
روند کاهش��ی قیمت چندان هم دوام نیاورد. 
درواق��ع باز ه��م دخالت مس��ئولان در بازار و 
سیاس��ت های اش��تباه، مش��کل آفرین شد. تا 
جای��ی که این روند نزول��ی متوقف و قیمت ها 
دوب��اره وارد کانال رش��د ش��دند. البته دلایل 
دیگری نیز در تغییر مس��یر قیمت فولاد موثر 

بودند. 
چراییبازگشتبهفازصعود�

همانطور که در نمودار مش��اهده می ش��ود 
نرخ فروش میلگرد س��ایز ۸ از ۸ آذرماه دوباره 
صعودی ش��د. تا جایی که نرخ فروش این فلز 
در بازار آزاد از هفته گذش��ته دوباره به کانال 
۱۱۰۰۰۰ ریال وارد ش��د و حتی تا یک قدمی 
۱2۰۰۰۰ ریال هم پیش رفته است. همانطور 

ک��ه پیش ت��ر هم اش��اره ش��د سیاس��ت های 
اشتباه مس��ئولان تاثیر بسزایی بر رشد قیمت 
محصولات فولادی داشته است. چند هفته ای 
از ابلاغ ش��یوه نامه س��اماندهی عرضه و تقاضا 
در زنجی��ره فولاد می گذرد. اب��لاغ این مصوبه 
ب��ا حرف و حدیث های بس��یاری همراه و موج 
انتقادات به سوی آن روانه شد. حال تنها پس 
از گذش��ت چند روز ش��اهد اثرات مخرب این 

شیوه نامه بر بازار فولاد هستیم.
 براساس ماده یک این شیوه نامه قیمت پایه 
شمش فولاد در بورس کالا براساس ۸۰ درصد 
قیمت ش��مش در منطقه سی آی اس با تسعیر 
نرخ نیما تعیین می ش��ود. همین لحاظ کردن 
قیمت س��ی آی اس نیز چالش های بسیاری را 

ایجاد کرده است. 
شمش منطقه سی آی اس یکی از گران ترین 
فولادهای جهان محسوب می شود، زیرا منابع 
ان��رژی در ای��ن منطقه گران اس��ت؛ بنابراین 
چنانچ��ه قیمت پایه فروش ش��مش در بورس 
کالا براس��اس قیمت این منطقه تعیین شود، 

زمینه رشد قیمت فولاد و محصولات فولادی 
فراهم می ش��ود. کما اینکه ابلاغ این شیوه نامه 
تاثیر خود را بر معاملات شمش در بورس کالا 
نش��ان داد. در واقع طی 2 هفته اخیر ش��اهد 
رشد قیمت ش��مش و به دنبال آن محصولات 
ف��ولادی بودی��م. توجه به ای��ن نکته ضروری 
به نظر می رسد که نرخ فولاد صادراتی ایران به 
مراتب کمتر از نرخ فروش ش��مش سی آی اس 
اس��ت و ضرورتا باید نرخ صادرات محصولات 
ایران مبنای تعیین نرخ پایه شمش فولاد قرار 

گیرد. 
تبعیتازبازارجهانی�

نرخ فروش ش��مش ف��ولاد در بورس کالا از 
قیم��ت جهانی این محص��ول تبعیت می کند. 
در همین حال نرخ فروش محصولات فولادی 
نیز براس��اس ضریبی از قیمت ش��مش تعیین 
می ش��ود. بنابرای��ن هرگون��ه تغیی��ر در روند 
قیمت گ��ذاری فولاد در بازارهای بین المللی بر 
نرخ فروش محصولات ف��ولادی مانند میلگرد 
و تیرآه��ن در بازار داخلی نیز اثرگذار اس��ت. 

درواق��ع بازار جهانی مانند موتوری اس��ت که 
زمینه رشد قیمت محصولات زنجیره فولاد را 

در کشور فراهم می کند. 
نرخ فروش محصولات زنجیره فولاد از سنگ 
آهن تا محصول نهایی طی روزهای اخیر رو به 
رشد گزارش شده است. عوامل متعددی زمینه 
رش��د قیمت این محصولات را فراهم کرده اند. 
همانطور که اشاره شد، روند صعودی قیمت ها 
در زنجیره فولاد از حلقه بالادستی یعنی تولید 
سنگ آهن آغاز می شود. احتمال کاهش تولید 
سنگ آهن در مقایسه با پیش بینی های انجام 
شده برای تولید آن در سال جاری میلادی را 
باید یکی از مهم ترین دلایل رش��د قیمت این 
محصول معدنی دانست. در واقع انتظار می رود 
تقاضا برای خرید این محصول از میزان عرضه 
آن پیش��ی بگیرد. آثار این رشد در حلقه های 

بعدی تولید فولاد نیز مشاهده خواهد شد. 
ع��لاوه بر ای��ن، انتش��ار اخب��ار مثبت طی 
هفته ه��ای اخی��ر نی��ز در رون��د رو به رش��د 

محصولات زنجیره فولاد اثرگذار بوده است. 
کشف واکس��ن کرونا ازس��وی چند شرکت 
معتبر داروس��ازی در این م��دت تاثیر مثبتی 
را بر بازارهای کالایی داش��ته است. بازار فولاد 
نیز از این ش��وک مثبت بی تاثیر نمانده است، 
چراکه در چنین ش��رایطی انتظار برای بهبود 
فعالیت های زیرس��اختی و توس��عه اقتصادی 
افزایش می یابد. این رش��د زمینه ساز افزایش 
تقاضا برای محصولات زنجیره فولاد و به دنبال 
آن بالا رفتن قیمت این محصولات خواهد بود. 
در همین حال، پی��روزی جو بایدن و انتخاب 

وی به عنوان رئیس جمهوری ایالات متحده نیز 
جزو دیگر خبرهایی بود که به رش��د قیمت ها 
در ب��ازار اغل��ب فل��زات ازجمله ف��ولاد منجر 
ش��د، چراکه امید می رود تن��ش میان ایالات 
متحده با س��ایر کش��ورها کاهش یابد. همین 
امیدها نی��ز زمینه رش��د قیمت ه��ا را فراهم 
کرده اس��ت. همه موارد یادشده تاثیر بسزایی 
 بر رش��د قیم��ت محصولات ف��ولادی در بازار 

داخلی داشته اند. 
در این میان، س��ال ن��و میلادی و تعطیلات 
ژانوی��ه نیز نزدیک اس��ت. پ��س از پایان این 
تعطی��لات هم باید منتظر س��ال ن��و چین و 
تعطیلات آن باش��یم؛ بنابراین از میزان تقاضا 
ب��رای ف��ولاد و محص��ولات ف��ولادی در بازار 
جهانی کاسته می شود. درنتیجه نباید به تداوم 
روند رو به رش��د قیمت��ی در بازارهای جهانی 

چندان هم امیدوار بود. 
پیامدهایرشدقیمت�

قیمت فولاد و محصولات فولادی از ابتدای 
س��ال جاری تاکن��ون رش��د قابل ملاحظه ای 
داش��ته اس��ت و بازار کشش رش��د قیمتی را 
ندارد. این رون��د قیمت گذاری و تداوم صعود، 
به رک��ود در بازار فولاد و محصولات وابس��ته 
ب��ه آن منج��ر می ش��ود. توجه به ای��ن نکته 
ض��روری به نظر می رس��د ک��ه تولیدکنندگان 
و مصرف کنن��دگان ه��ر 2 بازن��ده این رقابت 
قیمت��ی هس��تند، چراک��ه رک��ودی ک��ه در 
س��ایه رش��د بی اندازه قیمت ها ایجاد شده به 
 کمب��ود نقدینگ��ی واحدهای تولی��دی منجر 

خواهد شد. 
راهحلچیست؟�

ازمجم��وع موارد یادش��ده می ت��وان اینطور 
نتیج��ه گرفت که قیمت  محص��ولات فولادی 
از 2 عامل داخلی و خارجی نش��ات می گیرد. 
عام��ل خارجی ک��ه تحت تاثیر ش��اخص های 
مرب��وط افزای��ش می یابد. ام��ا در همین حال 
بای��د تاکی��د کرد که ام��کان کنت��رل عوامل 
داخلی میس��رتر است. به عنوان نمونه، چنانچه 
سیاست گذاران دست از دخالت در بازار فولاد 
و ت��لاش برای تنظی��م آن بردارند، بس��یاری 
از کمبوده��ا و چالش های ای��ن حوزه برطرف 
خواهد ش��د، چراکه عرضه و تقاضا بسیار بهتر 
از سایر فاکتورها می توانند زمینه تعادل بخشی 

به بازار فولاد را فراهم کند. 
همانطور که پیش تر هم اش��اره ش��د رکود 
یک��ی از بزرگ تری��ن چالش های��ی اس��ت که 
فعالیت صنایع فولاد را تحت تاثیر قرار می دهد. 
بنابراین چنانچه تولیدکنندگان بخواهند و این 
اختیار به آنها داده ش��ود می توانند قیمت پایه 
محصولات خود را براس��اس هزینه تمام ش��ده 
تعیی��ن و آن را کاه��ش دهن��د. در چنی��ن 
ش��رایطی رونق ب��ه خرید و فروش ش��مش و 

محصولات فولادی باز می گردد. 
سخن پایانی

رش��د قیمت فولاد در بازار جهانی، افزایش 
ن��رخ ارز، موج جدی��د از انتظ��ارات تورمی و 
سیاست های اشتباه مسئولان در زنجیره فولاد 
را باید مهم ترین دلیل بازگشت نرخ محصولات 
فولادی به صعود دانست. این رشد قیمتی در 
فصل سرما که بازار ساخت وساز با رکود همراه 

است غیرقابل پیش بینی بود. 
تداوم این ش��رایط رو به رشد قیمتی بدون 
تردی��د به ض��رر تولیدکنن��ده و مصرف کننده 
خری��د  ق��درت  از  چراک��ه  اس��ت،  نهای��ی 
مصرف کنن��ده کاس��ته می ش��ود؛ در همی��ن 
حال با اف��ت خرید و فروش این محصولات از 
میزان نقدینگی تولیدکنندگان نیز کاس��ته و 
بدین ترتیب ادامه کار این فعالان صنعتی بیش 

از پیش دشوار خواهد شد.  
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شمش منطقه سی آی اس یکی از گران ترین فولادهای 
جهان محسوب می شود، زیرا منابع انرژی در این منطقه 
گران است. بنابراین چنانچه قیمت پایه فروش شمش 
در بورس کالا براساس قیمت این منطقه تعیین شود، 

زمینه رشد قیمت فولاد و محصولات فولادی فراهم 
می شود 

 تبعی��ض در تامین مواد اولیه را باید بزرگ ترین 
چالش��ی دانس��ت که فعالیت تولیدکنن��دگان در 
زنجیره ف��ولاد را متاثر می کن��د، چراکه به اعتقاد 
تولیدکنندگان محصولات نوردی، نهاده های تولید 
ش��مش به مرات��ب ارزان تر از مواد اولی��ه موردنیاز 
نوردکاران در اختیار آنها قرار می گیرد. اختلاف در 
نحوه قیمت گذاری را باید مهم ترین اختلاف در این 

زنجیره دانست. 
در این میان، محصولات بالادستی زنجیره فولاد 
براساس ریال قیمت گذاری و در اختیار فولادسازان 
قرار می گیرد اما قیمت همین شمش براساس نرخ 
ارز تعیین و به صنایع پایین دستی فروخته می شود. 
همین موضوع نیز زمینه بس��یاری از چالش ها و 

کاستی های کنونی را فراهم کرده است.
علاوه بر این، طی ماه های گذش��ته شاهد بودیم 
که عرضه شمش در بورس کالا محدود انجام شد. 
همین موضوع نیز زمینه رش��د رقابت برای خرید 
ای��ن محصول را فراهم کرد ت��ا جایی که حتی این 
محص��ول با قیم��ت بالاتر از نرخ جهان��ی در بازار 
داخلی فروخته ش��د. گفتنی اس��ت می��زان تولید 
ش��مش در کش��ور به مراتب بی��ش از نیاز داخلی 
ب��ه این محصول برآورد می ش��ود؛ بنابراین کمبود 
در عرضه این محصول منطقی نیس��ت و به منزله 
مدیریت بازار از س��وی تولیدکنندگان آن است که 

زمینه رشد قیمت را فراهم می کند. 
علاوه بر موارد یادش��ده، درحال حاضر واحدهای 
نوردی کشور با ظرفیت محدودی فعالیت می کنند. 
ب��دون تردی��د تولی��د در چنین ش��رایطی صرفه 
اقتص��ادی ن��دارد و حتی برخی واحده��ا ناچار به 

تعدیل نیروهای انسانی خود خواهند بود. 
هم��ه چالش های یادش��ده در حالی اس��ت که 
سیاست گذاران بارها تاکید کرده اند که تامین نیاز 
داخلی و تکمیل زنجیره ارزش افزوده اولویت دارد، 
چراکه از یک س��و به ارزش آفرینی منجر می شود و 
از س��وی دیگر، موقعیت های شغلی متعددی را در 
کش��ور ایجاد می کند. اما متاسفانه این موضوعات 
اغل��ب در حد ش��عار باقی می مان��د و الزامی برای 

اجرایی شدن آنها وجود ندارد. 
نب��ود وحدت روی��ه و مرجعی واح��د برای رفع 
این چالش ها نیز ب��ر چالش های صنایع به ویژه در 
زنجیره فولاد افزوده و مانع بازگشت آرامش به این 

بازار شده است. 
به علاوه آنکه، اغلب تولیدکنندگان فولاد کش��ور 
از قدرت و نفوذ بالایی برخوردار هس��تند. شاید به 
این دلیل که دولت نیز در این واحدها س��هم دارد. 
درنتیج��ه اثرگ��ذاری وی��ژه ای در تصمیم گیری ها 

دارند. 
بر همین اس��اس ب��ا آنکه س��خن از تامین نیاز 
داخلی به میان می آید اما فولادس��ازان کش��ور در 
عمل ترجیح می دهند شمش تولیدی خود را صادر 
کنند تا بدین ترتیب از یک س��و از معافیت مالیاتی 
برخوردار باش��ند و از سوی دیگر، درآمد حاصل از 

فروش را به ارز دریافت کنند. 
چالش های یادش��ده در حالی مطرح هستند که 
صنایع نوردی به عنوان تولیدکننده محصول نهایی 
با مصرف کننده نهایی یعنی مردم طرف هس��تند 
اما تقصی��ری در گرانی ها ندارن��د، چراکه عملکرد 
ف��روش صنایع میانی ف��ولاد زمینه گران ش��دن 
محص��ولات نهایی را فراهم می کنند. با این وجود، 
دولت تاکنون در نقش حاکم منصفی در این میان 
ظاهر نشده است. امید می رود در سایه تصمیمات 
جدید دولت این چالش ها بیش از پیش مورد توجه 

قرار گیرد. 
در ای��ن می��ان، انجم��ن ن��وردکاران نی��ز برای 
رس��یدگی به همین چالش ها و مش��کلات شکل 
گرف��ت. در واقع نوردکاران برای آنکه صدای ش��ان 
به خوبی ش��نیده ش��ود، تصمیم به ایجاد انجمنی 

تازه گرفتند. 
ای��ن تولیدکنندگان به دنبال این بودند که حرف 
خود را به گوش مس��ئولان دولتی، معاونان وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت و همچنی��ن نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی برس��انند. خوشبختانه در 
همین چن��د ماه اخیر نیز در اطلاع رس��انی موفق 

عمل کرده اند. 
م��ا اعتق��اد داری��م بدین ترتی��ب می توانیم در 
تصمیم گیری ها موثر باش��یم و زمینه رشد تولید و 

توسعه اقتصادی را فراهم کنیم. 
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 موانع بازگشت آرامش 
به بازار فولاد

سیدعلی محمد ابویی مهریزی
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اجازه دهند بورس راه خود را برود! 

دستکاری معاملات تا 5 سال حبس دارد

سایه سنگین سرخط زن ها بر معاملات بورسی

گروه معدن

طبق پیش بینی صورت گرفت��ه در لایحه بودجه، 
قرار اس��ت حدود ۹۵ هزار میلیارد تومان از س��هام 
ش��رکت ها در واگذار بورس ش��ود. درحالی که این 
رقم در امس��ال ۱۱.۶ هزار میلیارد تومان بود و قرار 
است برای سال آینده حدود ۸۴ هزار میلیارد تومان 
افزایش پیدا کند. در این زمینه یک کارشناس بازار 
سرمایه این رقم را رویایی دانست و تاکید کرد بهتر 

است به بازار سرمایه جهت دهی نشود.
به گزارش ایسنا، در لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ در 
بخ��ش واگذاری دارایی های مالی ردیفی برای منابع 
حاصل از واگذاری شرکت های دولتی در نظر گرفته 
شده اس��ت. البته این ردیف در بودجه تازگی ندارد 
ام��ا آنچه باع��ث تمایز آن در این لایحه نس��بت به 

سال های قبل شده، رقم چشمگیر آن است.
در واق��ع طبق پیش بینی صورت گرفته در لایحه، 
قرار اس��ت حدود ۹۵ هزار میلیارد تومان از س��هام 
ش��رکت ها در واگذار بورس ش��ود. درحالی که این 
رقم در امس��ال ۱۱.۶ هزار میلیارد تومان بود و قرار 
است برای سال آینده حدود ۸۴ هزار میلیارد تومان 

افزایش پیدا کند.
البته در کن��ار ۹۵ هزار میلی��ارد تومان واگذاری 
سهام ش��رکت ها، منابع حاصل از فروش و واگذاری 
انواع اوراق مالی اس��امی نیز دیده ش��ده که میزان 
آن ۱۲۵ هزار میلیارد تومان اس��ت. درحالی که طی 
۸ماه امسال، درآمد دولت از فروش اوراق ۱۱۷ هزار 

میلیارد تومان بود.
نکت��ه قابل توجه این اس��ت که دولت در امس��ال 
نیز با کس��ری بودجه مواجه شد و برای جبران این 
کس��ری به س��مت بازار س��رمایه روی آورد. در این 
زمینه مس��ئولان زیربط از رئیس جمهوری گرفته تا 
وزیر اقتصاد و رئیس س��ازمان بورس با تبلیغات گاه 
و بیگاه برای این بازار، سعی کردند نقدینگی موجود 
در جامعه را به س��مت بازار س��رمایه هدایت کنند و 
این اطمین��ان را به مردم دادند ک��ه بورس بهترین 

گزینه برای سرمایه گذاری است.
این اتفاق باعث ش��د پرونده بازارهای موازی برای 

مردم بس��ته ش��ود و تع��داد قابل توجه��ی از مردم 
دارایی های خ��ود را فروختند تا س��همی در بورس 
داش��ته باش��ند. با این حال، در نهایت فش��ار عرضه 
بر تقاضا سنگینی کرد و آغاز ریزش بورس از اواسط 
مرداماه بودیم. ریزش��ی که عمر آن حدود س��ه ماه 
طول کش��ید و باعث شد ش��اخص کل بورس از دو 
میلی��ون واحد به ی��ک میلیون و ۲۰۰ ه��زار واحد 
کاهش یابد. در واقع کس��ری بودجه تا حدی جبران 
ش��د، نقدینگی موجود در بازار از بین رفت و س��هام 
دارانی که به دولت اعتماد کرده بودند، بازنده اصلی 
این فرآیند ش��دند. حال لایحه بودجه نشان می دهد 
هنوز کار دولت با بازار س��رمایه تمام نش��ده و برای 
تامین مالی خود حس��اب وی��ژه ای روی این بازار باز 
کرده اس��ت؛ موضوعی که یک تحلیلگر بازار سرمایه 
بر این باور اس��ت که هم می توان این اتفاق را مثبت 
ارزیابی کرد و ه��م منفی. در واقع اگر هدف تعمیق 
بازار بازار باشد اتفاق مثبتی است اما اگر نگاه دولت 
فقط تامین کسری بودجه باشد، سهامداران خرد باز 

هم متضرر خواهند شد.

مردم از تبلیغاتی که برای بورس ش�د،  �
ضربه خوردند

در ای��ن راس��تا روزب��ه ش��ریعتی در گفت وگو با 
ایس��نا، با اش��اره به لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ اظهار 
کرد: لایحه انبس��اطی و فراتر از انتظار تدوین ش��ده 
اس��ت. براساس این لایحه باید از ابتدای سال آینده 
روزانه ۲میلیون و ۳۰۰ هزار بش��که نفت بفروش��یم 
تا بتوانی��م بودجه را تراز کنی��م در غیر این صورت 
پایه پول��ی کش��ور ۳۰ درصد افزایش پی��دا می کند 
 که باعث می ش��ود حجم نقدینگی کشور ۲۵ درصد 

بالا برود.
وی درب��اره س��هم بازار س��رمایه در لایحه بودجه 
نیز گفت: رقمی که برای بازار س��رمایه دیده ش��ده 
رویایی اس��ت. امسال نیز این اتفاق افتاد و مسئولان 
به صورت هفتگی برای بازار سرمایه تبلیغ می کردند. 
پس از آنکه فروش ۳۵ هزار میلیاردی دولت محقق 

شد بازار سرمایه نیز به حال خود رها شد.
این کارشناس بازار س��رمایه ادامه داد: بازار نباید 
دست کاری ش��ود و همه چیز باید از طریق عرضه و 

تقاضا تعیین ش��ود در حالی که در امسال به بورس 
جهت ده��ی ص��ورت گرفت، مردم اعتم��اد کردند و 

ضربه خوردند.
ش��ریعتی با اش��اره به انتخابات امریکا بیان کرد: 
زمان��ی ک��ه نتیجه انتخابات امریکا مش��خص ش��د 
هیچ کس انتظار نداشت شاخص کل وارد کانال یک 
میلی��ون و ۵۰۰ ه��زار واحد ش��ود در حالی که این 
اتفاق بدون دخال��ت دولت رخ داد و بازار خود را به 
تعادل رس��اند، زیرا در بازارهای موازی حباب شکل 
گرفت و پول های س��رگردان به سمت بازار سرمایه 

بازگشت.
وی ب��ا تاکی��د بر اینک��ه فرهنگ س��رمایه گذاری 
در ب��ازار س��رمایه امس��ال ب��الا رفت، اظه��ار کرد: 
پی��ش از ای��ن س��هامداران میلی��اردی پ��ول وارد 
ب��ازار س��رمایه می کردن��د ام��ا نمی دانس��تند چه 
س��همی بای��د بخرن��د درحال حاضر فک��ر نمی کنم 
دیگ��ر این اتفاق رخ دهد. بهتر اس��ت س��ال آینده 
 نی��ز مانند ای��ن روزها اجازه دهند ب��ازار راه خود را 

پیدا کند.

رئی��س مرکز رصد فض��ای مجازی پلی��س امنیت 
اقتص��ادی گف��ت: اکنون و پ��س از اف��ت قابل توجه 
ش��اخص از م��رداد تا آذرم��اه امس��ال، در هفته های 
اخیر و همزمان با روند رش��د بازار س��رمایه، جرائم و 
کاهب��رداری ب��ا عناوین فعالیت های بورس��ی نیز در 

فضای مجازی جان دوباره ای گرفته است.
ب��ه گزارش باش��گاه خبرنگاران، س��رهنگ حس��ن 
پورس��نایی، پیرامون جرائم بورسی در فضای مجازی 
و راهکاره��ای مقابله با آن گفت: در س��ال های اخیر 
و پس از توس��عه بهره برداری روزافزون از ش��بکه های 
مج��ازی، گروه های متع��ددی ش��کل گرفته اند که با 
تشویق نوس��ان گیری )سودهای کوتاه مدت( و ترغیب 
سهامداران تازه کار به خرید یا فروش سهام مورد نظر 
خود، با منافع سهامداران بازی کرده و سودهای کانی 

را عاید خود می کنند.
وی افزود: این امر از اواخر س��ال گذش��ته تا مرداد 
ماه امس��ال که شاخص بازار سرمایه رشدی چشمگیر 
داش��ت، به اوج خود رس��ید. با جس��ت وجویی ساده 
در اینترن��ت، فروم های فراوانی ب��ا عناوین مختلف در 
قالب اپلیکیش��ن های موبایلی یا کانال های تلگرامی و 
صفحات اینستاگرامی در ش��بکه های اجتماعی یافت 
می ش��وند ک��ه طعمه های خ��ود را مش��خصا از میان 

سهامداران تازه وارد انتخاب می کنند. پورسنایی اظهار 
کرد: درحال حاضر و پس از افت قابل توجه شاخص از 
مرداد تا آذرماه امس��ال، در هفته های اخیر و همزمان 
با روند رش��د بازار س��رمایه، جرائ��م و کاهبرداری با 
عناوین فعالیت های بورسی نیز در فضای مجازی جان 

دوباره ای گرفته است.
رئی��س مرکز رصد فض��ای مجازی پلی��س امنیت 
نهان��ی،  اطاع��ات  از  اس��تفاده  گف��ت:  اقتص��ادی 
قیمت س��ازی های کاذب، فراهم س��ازی موجبات افشا 
و انتش��ار اطاعات نهانی، معامله براس��اس اطاعات 
نهان��ی )سیگنال فروش��ی(، اقدام ه��ای منجر به ایجاد 
ظاه��ری گمراه کننده از روند معام��ات اوراق بهادار، 
اغ��وای اش��خاص به انج��ام معامات اوراق به��ادار از 
هر طریق ممکن و افش��ای اس��رار س��رمایه گذاران از 

جمله این جرائم اس��ت. وی افزود:  طب��ق قانون بازار 
اوراق بهادار جمهوری اس��امی ایران هر شخصی که 
اقدامات وی نوعا منجر ب��ه ایجاد ظاهری گمراه کننده 
از رون��د معام��ات اوراق بهادار یا ایج��اد قیمت های 
کاذب ی��ا اغوای اش��خاص ب��ه انجام معام��ات اوراق 
به��ادار ش��ود به حبس تعزی��ری تا ۵ س��ال و جزای 
 نق��دی تا ۵ برابر س��ودهای به  دس��ت  آم��ده محکوم 

خواهد شد.
مرک��ز فضای مجازی پلیس امنی��ت اقتصادی برابر 
مأموریت های ذاتی خود و به استناد قانون بازار سرمایه، 
مبارزه با جرائم یادش��ده و شناس��ایی ادمین های این 
کانال ها و صفحات را در دس��تور کار خ��ود قرار داده 
است. پور س��نایی اظهار کرد: سودجویان در فضاهای 
مج��ازی با گمان اینک��ه نظارت��ی در آن وجود ندارد 
ب��ه فریب س��رمایه گذاران می پردازن��د، غافل از اینکه 
فضایی قابل اس��تنادتر از فضای مجازی وجود ندارد و 
با ابزارهای موجود می توان اقدامات هر فرد را به خود 
او نس��بت داد بنابراین اثبات ج��رم در فضای مجازی 
با ابزارهای الکترونیکی موجود مس��تدل تر و محکم تر 
است. ش��هروندان و مردم نیز آگاه باشند سودجویانی 
که از فضای بازار سرمایه سوء استفاده کرده و اقداماتی 
در سیگنال فروشی یا سبدگردانی های غیرمجاز انجام 

می دهند، فاقد پشتوانه علمی، تحلیلی و تخصصی بوده 
و در س��طح ضعیفی این کار را بدون داشتن تخصص 
و مجوز لازم انجام می دهند. این افراد با شایعه پراکنی 
در ش��بکه های اجتماع��ی و فضای مج��ازی با هدف 
تشویش اذهان سرمایه گذاران برای جلب منفعت خود 
و گمراه س��ازی ذهن مردم و ایج��اد محیط امن برای 

استمرار تخلفشان هستند.
وی افزود: س��ودجویان و ش��یادان در ش��بکه های 
اجتماع��ی و فرومهای بورس��ی، س��رمایه گذاران را به 
خرید یا فروش س��هام خاص��ی در زمان ها و لحظات 
معین ترغیب می کنند، مردم و عموم سهامداران باید 
آگاه باش��ند این ترغیبها برنامه ریزی شده است و پس 
از برآورده شدن منفعتی از پیش تعیین شده، صف های 
خرید و فروش فرو می ریزد و به جز ترغیب کنندگان و 

چند نفر دیگر بقیه افراد زیان می کنند.
لذا باید س��هامداران از دنبال��ه روی و اعتماد به ابراز 
نظرهای سوداگرانه در شبکه های اجتماعی و فروم های 
اینترنت��ی فع��ال در زمینه خرید و فروش و مش��اوره 
س��رمایه گذاری بدون مجوز پرهیز کنند و بهترین راه 
مقابله با این اقدامات متقلبانه و مجرمانه س��ودجویان 
در فضاهای مجازی، پیروی نکردن س��هامداران از آنها 

است.

تحلیلگ��ر ب��ازار س��رمایه با بی��ان اینک��ه معامات 
الگوریتمی از س��وی دارندگان مجوز رس��می برای این 
فعالیت متوقف شده، گفت: افرادی که برای استفاده از 
این ابزار مجوز ندارند، همچنان در حال فعالیت هستند.
مهدی ساس��انی در گفت وگو با مهر در خصوص رِنج 
کش��ی های منفی در قالب معام��ات الگوریتمی گفت: 
معامات الگوریتمی و ربات ها ابزارهایی هس��تند که از 
س��وی برنامه نویس��ان می توانند به کمک معامله گران 
بیایند و در حوزه بازار س��رمایه موثر واقع شوند؛ این در 
حالی است که استفاده از ربات ها و معامات الگوریتمی 
ذاتا اقدام بدی نیست و ابزاری مدرن است که می تواند 
س��رعت عمل در معام��ات را بالا ب��رده و هزینه های 
انس��انی را کمت��ر کند؛ ولی ب��ه هر حال اس��تفاده از 
ابزارهای درست با روش نادرست بورس را دچار مشکل 

خواهد کرد.
وی افزود: در واقع، در کل دنیا ربات ها طراحی ش��ده 
تا فرمان��ی را دریافت کرده و دس��تورات را اجرا کنند؛ 
پس هر دس��توری را می توان ب��ه الگوریتم داد و از آن 
هدای��ت امور را درخواس��ت کرد؛ اما امس��ال به دلیل 
اس��تفاده نادرست از این ابزارها، اتفاقاتی در بازار سهام 
رخ داده که اتهام آن به س��مت ربات ها رفته اس��ت؛ در 
حالی ک��ه مقصر اتفاق��ات اخیر بازار س��رمایه ربات ها 
 نیس��تند؛ بلکه افرادی هس��تند که از ربات ها استفاده

می کنند.
برخی معامله گران، ربات ها را بر روی ۲۰ سهم بزرگ 
و مختلف فعال نگاه می دارند و گاهی به ربات دس��تور 
می دهند که برای ی��ک نماد، با نرخ پایین خرید انجام 

داده یا با نرخ بالا عرضه کند تا سهامداران را برای خرید 
یا فروش سهام به اشتباه بیندازند ساسانی توضیح داد: 
برخی معامله گران، ربات ها را بر روی ۲۰ س��هم بزرگ 
و مختلف فعال نگاه می دارند و گاهی به ربات دس��تور 
می دهند که برای ی��ک نماد، با نرخ پایین خرید انجام 
داده یا با نرخ بالا عرضه کند که معمولا اتفاقات ناگواری 
در بازار س��رمایه رخ می دهد؛ درحال حاضر، در خرید و 
فروش ها ناگهان ش��اهد این هستیم که در زمان واحد، 
چند نماد با هم عرضه می ش��وند یا چند نماد با هم به 
س��مت بالا خریداری می شوند و به اصطاح، رنج کشی 
می ش��ود؛ با توجه به اینکه نیروی انسانی، سرعت عمل 
بالا ندارد که این حجم از درخواست خرید یا فروش را 
وارد سیس��تم کند، این کار با استفاده از ربات ها انجام 
می ش��ود؛ مشکل آنجایی ظاهر می شود که از ربات ها و 
معامات الگوریتمی در زمینه مقاصد نادرست استفاده 
می ش��ود تا هیجان منفی را به ب��ازار القا کنند مثا از 
ربات ها خواسته می ش��ود درخواست سنگین فروش را 
وارد سیس��تم کرده و این ذهنیت را به سهامدار بدهند 
که یک س��مت منفی می ش��ود تا با ای��ن القای منفی، 
س��هامدار را به س��مت تصمیم اش��تباه برای خرید یا 

فروش سهم هدایت کنند.
معام��ات الگوریتمی درحال حاضر در بازار س��رمایه 
برای کسانی که مجوز اینگونه معامات را دارند ممنوع 
است؛ عمده معامات الگوریتمی را درحال حاضر افرادی 
انجام می دهند که فاقد مجوز هستند و تاش دارند که 
با این گونه معامات و با اس��تفاده از ربات ها، معامات 

بازار را دچار مشکل کنند

وی اظهارکرد: درحال حاضر، معامات الگوریتمی در 
بازار س��رمایه ممنوع اس��ت؛ ولی عجیب است که این 
معامات برای افرادی ممنوع ش��ده است که به صورت 
رس��می، اجرای عملیات معامات الگوریتمی را به ثبت 
رس��انده و مجوزهای لازم را دریافت کرده اند، در حالی 
که عمده معام��ات الگوریتمی را درحال حاضر افرادی 
انجام می دهند که فاقد مجوز هستند و تاش دارند که 
با معامات الگوریتمی و با استفاده از ربات ها، معامات 

بازار را دچار مشکل کنند.
ای��ن تحلیلگ��ر ب��ازار س��رمایه خاطرنش��ان ک��رد: 
ش��رکت هایی که در حوزه معام��ات الگوریتمی مجوز 
دارن��د، کار را انجام می دهند؛ اما آنها محدود ش��ده اند؛ 
در حالی که اکنون نیز ربات های س��رخط زن داریم که 
آناین فعالیت می کنند و این ربات ها دستور می گیرند 
که معامات سفارشی و شرطی را به سرانجام برسانند.

سازمان بورس باید نقدشوندگی بازار را افزایش دهد؛ 
ضمن اینکه باید نظارت به گونه ای باش��د که س��رخط 
زدن ب��رای صف خری��د و فروش حذف ش��ود. وی در 
خصوص ش��یوه اجرای معامات الگوریتمی در س��ایر 

بورس های دنیا خاطرنش��ان کرد: موضوعی که در بازار 
س��رمایه ایران وجود ندارد و در بازارهای جهانی به کار 
گرفته می ش��ود؛ باز بودن دامنه نوسان است؛ البته باید 
به این نکته توجه داشت که بازارهای جهانی نسبت به 
عمق بازار بورس ایران عمق بیش��تری دارد و اس��تفاده 
از این ابزارها به عنوان آپش��ن صورت می گیرد؛ ولی در 
بازار بس��ته ای مثل بورس ایران، ربات و الگوریتم خوب 
است ولی فردی که دس��تور وارد می کند؛ اگر تفکرات 
خوبی نداشته باشد، ربات را به ابزاری مخرب برای بازار 
س��رمایه تبدیل می کند. به گفته ساسانی، بازار سرمایه 
ای��ران یک بازار محدود با یک س��ری قواعد محدود به 
خود مثل صف فروش و خرید و دامنه نوس��ان اس��ت؛ 
بنابراین وقتی که این ربات ها، هیجان را تزریق کرده و 
افراد را به سمت خرید یا فروش و تشکیل صف تشویق 
می کنند، برای بازار بد اس��ت؛ در حالی که در بازارهای 
دیگر استفاده های خوبی از ابزارهایی همچون معامات 
الگوریتمی می ش��ود؛ اما عمق بازار ما با عمق بازارهای 
جهانی یکی نیست. وی اظهار کرد: سازمان بورس باید 
نقدش��وندگی بازار را افزایش دهد تا به سمت متعادل 
شدن سهام برویم. و از نقش مثبت معامات الگوریتمی 
نباید چشم پوش��ی ش��ود؛ چراک��ه اگ��ر الگوریتم روی 
س��هام فعال ش��ود و در اختیار بازارگردان قرار بگیرد، 
به نقدش��وندگی و متعادل س��ازی ب��ازار کمک می کند 
و بازارگردان��ی ب��ا هیج��ان کمتری ص��ورت می گیرد؛ 
در ای��ن زمینه انتظار می رود که نظارت لازم از س��وی 
سیاس��ت گذار صورت بگیرد و س��رخط زدن برای صف 

خرید و فروش حذف شود.

تعیین سود ۶50 ریالی »سدشت«
مجم��ع عموم��ی ش��رکت صنای��ع س��یمان دشتس��تان تقس��یم ۶۵۰ 
 ری��ال س��ود نقدی ب��رای هر س��هم این ش��رکت را در مجمع ب��ه تصویب 

رساند.
به گزارش س��نا، مجمع عمومی عادی س��الانه ش��رکت صنایع س��یمان 
دشتس��تان برای س��ال مالی منتهی به ۳۱ ش��هریور ماه ۱۳۹۹ برگزار شد. 
دستور جلسه مجمع عمومی س��الانه »سدشت« برای دوره مالی ذکر شده 

به شرح زیر بوده است: 
اس��تماع گزارش هیات مدیره و بازرس قانون��ی، تصویب صورت های مالی 
س��ال )دوره( مالی منتهی به ۳۱ ش��هریور ماه ۱۳۹۹، انتخاب حسابرس و 
ب��ازرس قانونی، انتخاب روزنامه کثیرالانتش��ار، انتخاب اعضای هیات مدیره، 
تعیین حق حض��ور اعضای غیر موظف هیات مدی��ره و تعیین پاداش هیات 

مدیره.
براساس گزارش منتشر ش��ده در خصوص این جلسه، خاصه تصمیمات 

مجمع عمومی شرکت صنایع سیمان دشتستان عبارت است از: 
• سود نقدی به ازای هر سهم به مبلغ ۶۵۰ ریال و ارزش دفتری هر سهم 

به مبلغ ۲ هزار و ۳۱ ریال تصویب شد.
• سود خالص ۹۸۸ میلیارد و ۲۶۸ میلیون ریال و سود انباشته پایان دوره 
با لحاظ کردن مصوبات مجمع، ۳۳۱ میلیارد و ۶۹۲ میلیون ریال اعام شد.

• روزنام��ه »اطاعات« به عن��وان روزنامه های کثیرالانتش��ار جهت درج 
آگهی های شرکت تعیین شد.

عملکرد ۶ ماهه »خزر« زیر ذره بین
شرکت فنرسازی زر در دوره منتهی به ۳۱ شهریور ماه ۱۳۹۹، در مقایسه 
با دوره ۶ ماهه سال گذش��ته افزایش ۱۰۳درصدی در درآمدهای عملیات، 
افزای��ش ۹۲۳درصدی در س��ود عملیاتی، افزایش ۳۴۲۸درصدی در س��ود 
خال��ص، افزایش ۳۰درصدی در دارایی ها و افزایش ۷۱۶درصدی در س��ود 

انباشته داشته است.
به گزارش س��نا، براساس صورت های مالی ۶ ماهه منتهی به ۳۱ شهریور 
ماه ۱۳۹۹، س��رمایه شرکت فنرسازی زر ۷۹۹ میلیارد و ۹۹۷ میلیون ریال 
اس��ت و این شرکت تعداد ۷۹۹ میلیون و ۹۹۷ هزاربرگه سهم منتشر کرده 

است.
ترکیب س��هامداران عمده شرکت فنرس��ازی زر عبارتند از: شرکت سازه 
گس��تر س��ایپا )۴۷.۷۳ درصد(، ش��رکت س��رمایه گذاری گروه صنعتی رنا 

)۶.۲۵درصد( و شرکت سایپا )۱.۷۵ درصد(
نکات با اهمیت گزارش ش��رکت فنرس��ازی زر در دوره ۶ ماهه منتهی به 
۳۱ش��هریور ماه ۱۳۹۹ در مقایس��ه با دوره مشابه سال گذشته به شرح زیر 

است:
  افزای��ش ۱۰۳درص��دی در درآمدهای عملیات��ی، افزایش ۹۲۳درصدی 
در س��ود عملیات��ی، افزای��ش ۳۴۲۸درص��دی در س��ود خال��ص، افزایش 
۳۰درص��دی در دارایی ه��ا، افزای��ش ۷۱۶درص��دی در س��ود انباش��ته، 
افزای��ش ۱۶درص��دی در حق��وق مالکان��ه، افزایش حاش��یه س��ود خالص 
از ۹.۵۹درص��د ب��ه ۱۳.۹۶درص��د، کاه��ش حاش��یه س��ود ناخال��ص از 
۲۹.۴۶درص��د به ۲۵.۵۸درص��د، افزایش ب��ازده دارای��ی از ۶.۲۷درصد به 
 ۱۱.۷۷درص��د، افزای��ش بازده حقوق صاحب��ان س��هام از ۱۲.۰۸درصد به

 ۲۱.۸۰درصد.

نگاهی به مجمع »فولاژ«
مجمع عمومی فوق العاده ش��رکت فولاد آلیاژی ایران با افزایش س��رمایه 

۱۰۰ درصدی از محل سود انباشته موافقت کرد.
به گزارش س��نا، مجمع عمومی صاحبان سهام شرکت فولاد آلیاژی ایران 
برای سال مالی منتهی به ۳۰ اسفند ۱۳۹۹ برگزار شد. براساس این نشست، 
مجمع ش��رکت فولاد آلیاژی ایران با افزایش سرمایه ۱۶۲ درصدی از محل 

سود انباشته موافقت کرد.
یادآوری می ش��ود، آخرین سرمایه ثبت شده »فولاژ« ۶ هزار میلیارد ریال 
بوده اس��ت و با افزایش ۶۰ هزار میلیارد ریال، س��رمایه این شرکت به ۱۲۰ 

هزار میلیارد ریال می رسد.
لازم به ذکر اس��ت با توجه به نرخ پایانی امروز س��هم به مبلغ ۲۷ هزار و 
۵۱۰ ریال و افزایش س��رمایه ۱۰۰ درصدی، نرخ تئوریک سهم )قیمت بعد 
 از انجام افزایش س��رمایه، بدون افت یا رش��د( مبل��غ ۱۳ هزار و ۷۵۵ ریال 

شود.

 سرمایه »باما«
 280 درصد افزایش می یابد

هیات مدیره شرکت کاما پیشنهاد افزایش سرمایه ۲۷ هزار و ۹۰۶ میلیارد 
ریالی، معادل ۲۸۰ درصد سرمایه این شرکت را به مجمع عمومی فوق العاده 

این شرکت پیشنهاد داد.
ب��ه گ��زارش س��نا، ش��رکت کاما عن��وان ک��رده اس��ت برنام��ه افزایش 
 س��رمایه از مبلغ ۱۰ هزار میلی��ارد ریال به ۳۷ ه��زار و ۹۰۶ میلیارد ریال

دارد.
بر اساس این گزارش، افزایش سرمایه »باما« از محل مازاد تجدید ارزیابی 

دارایی ها خواهد بود.
بدیهی اس��ت انجام افزایش س��رمایه یاد ش��ده منوط به موافقت سازمان 
ب��ورس و اوراق به��ادار و تصویب مجمع عمومی فوق العاده اس��ت و در این 

خصوص اطاع رسانی خواهد شد.
لازم به ذکر است با توجه به نرخ پایانی روز گذشته سهم به مبلغ ۱۸ هزار 
و ۵۱۰ ریال و افزایش س��رمایه ۲۸۰ درصدی، نرخ تئوریک س��هم )قیمت 
بعد از انجام افزایش س��رمایه، بدون افت یا رش��د( مبلغ ۴ هزار و ۸۸۳ ریال 

می شود.

روی خط خبر
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